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Beslutningssaker 
 
 
 
S-sak 45/23 Rektors håndtering av kjernekraftdebatt i norsk media 
 Notat m/vedlegg 
 
 
Sakens behandling i møtet er todelt:  
 
1) Rektors orientering om saken og styrets spørsmål til rektor (møtet er åpent og strømmes) 
 
2)   Styrets drøfting av rektors håndtering (møtet lukkes jf. Uh.l §9-6 (6)), Off.l § 13, Forvl. § 13) 
 

 
 
S-sak 46/23 Protokoll fra styrets møte 15.12.2023 
 
 

 

 

 
 
 
 
 
 
 

***** 
Sakskart, saker og protokoller for styrets møte legges ut på: https://www.ntnu.no/adm/styret 

Møtet strømmes på følgende lenke: https://s.ntnu.no/styremote 
***** 

https://www.ntnu.no/adm/styret
https://s.ntnu.no/styremote
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NTNU S-sak 45/23 
Norges teknisk-naturvitenskapelige universitet 
12.12.2023  
Saksansvarlig:  Styreleder 
Saksbehandler: Seniorrådgiver Jan Erik Kaarø   
 
 
 
 

N O T A T 
 
Til: Styret 
Fra: Styreleder Remi Eriksen 
Om: Rektors håndtering av kjernekraftdebatt i norsk media  
 
 
 
Tilrådning: 
Forslag til vedtak utarbeides i møtet, under styrets behandling av saken.  

_________________________________________________________________________________ 

Begrunnelse for møtet 
Etter krav fra de tre representantene for vitenskapelig ansatte, Aksel Tjora, Bjørn Helge Skallerud og 
Ingrid Bouwer Utne, er styret kalt inn til ekstraordinært møte. De tre representantene mener at det 
som har kommet fram i mediene etter at rektor publiserte leserinnlegget Det grønne skiftet er tjent 
med en sunn ytringskultur i Dagens næringsliv (DN) 5.12 er «såpass alvorlig at NTNU-styret må ta 
stilling til situasjonen».  
Begrunnelse for møtet er rektor Anne Borgs kommunikasjon offentlig og med aktører i industrien 
som berører to vitenskapelige ansatte ved NTNU.  
 
Bakgrunn 
Rektors leserinnlegg ble skrevet etter at førsteamanuensis Jonas Kristiansen Nøland og postdoktor 
Martin Nødland Hjelmeland ved Institutt for elektrisk energi ble intervjuet i DN 27.11 (To rapporter 
om kjernekraft i Norge med stikk motsatt konklusjon). Her karakteriserte de blant annet en rapport fra 
Rystad Energy som «et bestillingsverk». Rektor reagerte på hvordan forskerne omtalte Rystad-
rapporten og mente at artikkelen skapte et inntrykk av at de to snakket på vegne av hele NTNU.  
 
Rektor hadde i forkant av sitt innlegg i DN kontakt om saken med direktør Anniken Hauglie i 
Næringslivets Hovedorganisasjon (NHO) og Knut E. Sunde som er direktør for bransje- og 
industripolitisk avdeling i Norsk Industri - en arbeidsgiverforening innunder NHO-paraplyen.  
 
Rektors innlegg ble sendt til DN 30.11, og publisert 5.12. Se ellers tidslinje nederst i notatet. 
 
Mediedekningen 

Leserinnlegget i DN har i ettertid fått mye offentlig oppmerksomhet. Så langt er saken omtalt i om 
lag 50 artikler, ledere og kommentarer i tradisjonelle medier. Flest artikler har vært publisert i 
Universitetsavisa, Khrono og Dagens næringsliv. I vedlegg 2 er dubletter av artikler i ulike medier 
forsøkt utelatt. 

Under flere av artiklene er det lesere som har lagt inn kommentarer til saken etter hvert som den har 
utviklet seg. I tillegg har det vært en del omtale i sosiale medier. Så langt har medieovervåkings-

https://www.dn.no/innlegg/ntnu/kjernekraft/rystad-energi/det-gronne-skiftet-er-tjent-med-en-sunn-ytringskultur/2-1-1564918
https://www.dn.no/innlegg/ntnu/kjernekraft/rystad-energi/det-gronne-skiftet-er-tjent-med-en-sunn-ytringskultur/2-1-1564918
https://www.dn.no/energi/to-rapporter-om-kjernekraft-i-norge-med-stikk-motsatt-konklusjon/2-1-1560701
https://www.dn.no/energi/to-rapporter-om-kjernekraft-i-norge-med-stikk-motsatt-konklusjon/2-1-1560701
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tjenesten til NTNU siden 5.12 funnet ca. 100 postinger i ulike kanaler. Dette omfatter vel og merke 
bare innlegg i åpne kanaler.  
 
Medieomtalen kan sies å ha utviklet seg i tre faser:   
 
 
Fase 1: Kritisert for å sette grenser for akademisk ytringsfrihet  
Frem til torsdag 7.12 fokuserte media på at det var overraskende at rektor gikk ut med offentlig 
kritikk av formuleringene til de to forskerne i DN-intervjuet. Fra flere kanter ble rektor kritisert for å 
forsøke å sette grenser for ansattes akademiske ytringsfrihet og at hun, av alle, burde vite at de de to 
vitenskapelige ansatte ikke snakket på vegne av NTNU.  
 
Fase 2: Kritisert for å ha latt seg presse og ikke snakke med de vitenskapelig ansatte i forkant av 
innlegget i DN 
Universitetsavisa krevde onsdag 6.12 innsyn i all korrespondanse, inklusive eposter og SMS’er, 
mellom NTNU-ledelsen på nivå 1 og representanter fra NHO om saken. Dokumentasjonen ble 
utlevert 7.12 (vedlegg 1) og samme kveld publiserte avisa innholdet i tekstmeldingene mellom rektor 
og nestleder i NHO og en direktør i Norsk Industri som anses som bestillere av rapporten de 
vitenskapelige ansatte ved NTNU kritiserte.  
 
Dette førte til kritikk av NHO-lederne fra flere hold for å legge utilbørlig press på rektor. Anne Borg 
ble på sin side kritisert for å ha latt seg presse av industrien. Rett etter ble det også reist spørsmål om 
hvorfor rektor ikke hadde hatt dialog med de to vitenskapelige ansatte under prosessen som ledet 
fram til innlegget i DN. 
 
Fase 3: Rektor beklager og fremhever viktigheten av akademisk ytringsfrihet  
Samtidig med at tekstmeldingene ble publisert i UA om kvelden 7.12 beklaget rektor til avisa at hun 
hadde kritisert forskernes ordbruk. Beklagelsen ble gjentatt i et intervju med Khrono 8.12, og i et 
leserinnlegg som hun 9.12 sendte til flere aviser. Leserinnlegget ble samme dag også publisert i en 
melding på Innsida, NTNUs intranett.  
 
Tidslinje   
 
27.11: Nøland og Hjelmeland blir intervjuet av DN. 

28.11: Rektor tar kontakt via tekstmelding og telefon med Anniken Hauglie i NHO og Knut E. 
Sunde i Norsk Industri. 

30.11: Rektor sender leserinnlegg til DN 
5.12: Leserinnlegget publiseres i DN på nett. 

 
5-7.12: Fase 1 i mediedekningen: Rektor kritiseres for å sette grenser for ytringsfriheten. 
 
7-9.12: Fase 2: Rektor kritiseres for å ha latt seg presse og ikke ha snakket med de vitenskapelig 
ansatte i forkant av innlegget i DN. 

9.12 Lederartikkel i Aftenposten med tittelen «En hodeløs håndtering av atomkraftdebatten» 
 
9-10.12: Fase 3: Rektor skriver nytt leserbrev som sendes til flere medier hvor hun beklager og 
fremhever viktigheten av akademisk ytringsfrihet.  
 
15.12: Ekstraordinært styremøte 
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Vedlegg: 
1. Tekstmeldinger mellom rektor og Anniken Hauglie / Knut E. Sunde, utlevert til 

Universitetsavisa 7.12 og til Adressa og Khrono 11.12 
2. Oversikt over mediedekningen  
3. Samarbeidsavtalen mellom NTNU og NHO, inngått 20.11.2023 





 



 

 



 



 



 



 



Fra: "Knut E. Sunde" <knut.sunde@norskindustri.no> 
Dato: 30. november 2023 kl. 17:07:13 CET 
Til: Anne Borg <anne.borg@ntnu.no> 
Emne: Sv: Ytring til DN 

Veldig godt skrevet, Anne 

Så tydelig både kan og bør du være. Det er jo egentlig lett å forstå for alle at vi uansett jobbsted må 
være etterrettelige. Og behandle andre med et minstekrav av god oppførsel.  

Igjen, takk 

Knut 

Sendt fra Outlook for iOS 

Fra: Anne Borg <anne.borg@ntnu.no> 
Sendt: Thursday, November 30, 2023 4:58:31 PM 
Til: Knut E. Sunde <Knut.Sunde@norskindustri.no> 
Emne: Ytring til DN  

Hei Knut, 

Før jeg sender denne ytringen til DN, vil jeg gjerne at du tar en titt på om du synes det som står om 
Rystad-rapporten er greit og at det jeg skriver gir et tydelig nok signal. 

Det er ikke ofte jeg går sterkt ut, og jeg må helt sikkert tåle kritikk ift ytringsfrihet, men det må en jo 
tåle. 

Hilsen Anne 
------------------------  
Rektor/President, Professor Anne Borg 
NTNU – Norwegian University of Science and Technology 
Mobile: +47 4166 2984 
Email: anne.borg@ntnu.no 

mailto:knut.sunde@norskindustri.no
mailto:anne.borg@ntnu.no
https://aka.ms/o0ukef
mailto:anne.borg@ntnu.no
mailto:Knut.Sunde@norskindustri.no
mailto:anne.borg@ntnu.no


Mediedekning (delvis bak betalingsmurer) 
Side 2 

Side 3-4 

Side 5 

Side 6-7 

Side 8-9 

Side 9-10  

Side 11 

Side 12-16 

Side 17-18 

Side 19-20 

Side 21-22 

Side 23-24 

Side 25 

Side 26-28 

Side 29-30 

Side 31-33 

Side 34-43 

Side 44-54 

Side 55-56 

Side 57 

Side 58-62 

Lenker �l i 16 ar�kler i Universitetsavisa og 9 ar�kler i Khrono 

5.12: Finansavisen: Offentlig refs av egne forskere 

6.12: DN papir: Det grønne ski�et er tjent med en sunn ytringskultur 
(Lenke �l netversjonen av innlegget i styresaken) 

6.12: DN papir: Forskere får refs av rektor  

6.12: DN Net: Leserinnlegg: NTNUs rektor truer ytringsfriheten 

6.12: Forskerforum: Forskere får refs fra NTNU-rektor eter kjernekra�-utspill 

7.12: DN papir: To leserinnlegg: Manglende dømmekra� og dårlig rolleforståelse fra 
NTNUs rektor (av Magne Mogstad) og  Ufin hersketeknikk –eller er utvalgets 
vurdering ukjent for Industri Energi? (av Ole-Andreas Elvik Næss)  

7.12: Subjekt: Kommentar: Hva i alle dager tenkte NTNU-rektoren? 

7.12: Finansavisen: Norsk Industri-sjef presset NTNU-rektor �l å refse forskere 

8.12: VG: Storm rundt NTNU-rektor – kaller inn �l styremøte 
(Dete er en NTB-melding som er publisert i mange aviser, deriblant Adressa) 

9.12: iNyheter: NTNU-rektor ber egne forskere om unnskyldning: - Jeg har reflektert 

8.12: iNyheter: Kjernekra�skandalen: Norsk Industri presset NTNU-rektor �l å 
kri�sere egne forskere 

9.12: A�enposten: Lederar�kkel: En hodeløs håndtering av atomkra�debaten 

9.12: Klassekampen: Rektor får refs 

9.12: Innsida (NTNUs intranet): NTNUs forskere har full ytringsfrihet, understreker 
rektor 

11.12: Avisa Innherred: Leder: Kulturproblem ved NTNU?  

11.12: NRK: NTNU-ansate fikk offentlig kri�kk av rektor – føler seg dolka i ryggen 

11.12: Adressa: Slik samarbeidet NTNU-rektoren og NHO om leserinnlegget: 
«Veldig godt skrevet, Anne» 

12.12: Adressa: Hun sa unnskyld, men vil det hjelpe? 

12.12: Adressa: Nå blir saken tat opp i Stor�nget 

12.12: Adressa: Fikk sjokk da han leste at NTNU-rektoren hadde samarbeidet med 
NHO 



Dekning av saken i Universitetsavisa: 

5.12: Anne Borg tar sterk avstand fra NTNU-forskeres utsagn 

6.12: Leder: Her går Anne Borg over streken 

6.12: Aksel Tjora: Rektor skal ikke «stå inne for» ansates deltakelse i offentlig debat! 

6.12: Sofie Marhaug: - Ledere skal være forsik�ge med å begrense ansates poli�ske ytringer 

7.12: Kierulf om Borg: - Hun har ikke tenkt over eller forståt helt hva et universitet er 

7.12: Anne Borg beklager at hun kri�serte NTNU-forskeres ordvalg 

7.12: Direktør i Norsk industri fikk lese gjennom Borgs ytring før den gikk �l DN 

8.12: Magne Lerø: NTNU-rektor Borg motarbeider ytringsfriheten 
(Lerø er redaktør avisen Dagens perspek�v og teksten ble først publisert 7.12 som leder i denne 
avisa. Lederen ligger bak betalingsmur)  

8.12: - Anne Borg må gå 

8.12: Kaller inn �l ekstraordinært styremøte om rektors kommunikasjon 

9.12: La refsen bak seg, så kom SMS-utvekslingen ut:  - Jeg fikk ikke sove 

9.12: Ytring: NTNUs forskere har full ytringsfrihet 

10.12: Kronikk: Takk, Anne Borg! 

11.12: Ytring: Har NTNU et kulturproblem? (Innlegget er også publisert i Khrono samme dag) 

11.12: Spørsmål i Stor�nget om NTNU: - Er statsråden bekymret for den akademiske friheten? 

12.12: «Veldig godt skrevet, Anne – så tydelig både kan og bør du være» 

 

Dekning av saken i Khrono: 

6.12: Sofie Marhaug: Energidebaten trenger ærlige forskere — ikke tonepoli� 

6.12: Refset egne ansate for å omtale konsulentrapport som bes�llingsverk 

7.12: — Jeg hører hva de sier, men jeg leste saken annerledes 

8.12: Kaller direktør-press mot NTNU for uforskammet 

8.12: Anne Borg sier unnskyld �l forskerne, styreleder vil ha ekstraordinært styremøte 

10.12: Leserinnlegg fra Anne Borg: NTNUs forskere har full ytringsfrihet 

11.12: Ber statsråden svare om ytringsfriheten i akademia 

11.12: Forskerforbundet: — Dete er et grelt eksempel 

12.12: Mener Anne Borg bør gå av. — Styret ved NTNU har et stort ansvar 

https://www.universitetsavisa.no/anne-borg-jonas-kristiansen-noland-kjernekraft/anne-borg-tar-sterk-avstand-fra-ntnu-forskeres-utsagn/393621
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg-kjernekraft/her-gar-anne-borg-over-streken/393674
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-aksel-tjora-anne-borg/rektor-skal-ikke-sta-inne-for-ansattes-deltakelse-i-offentlig-debatt/393699
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg-kjernekraft/ledere-skal-vaere-forsiktige-med-a-begrense-ansattes-politiske-ytringer/393724
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anine-kierulf-anne-borg/kierulf-om-borg-hun-har-ikke-tenkt-over-eller-forstatt-helt-hva-et-universitet-er/393801
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg-debatt/anne-borg-beklager-at-hun-kritiserte-ntnu-forskeres-ordvalg/393822
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg/direktor-i-norsk-industri-fikk-lese-gjennom-borgs-ytring-for-den-gikk-til-dn/393916
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg-magne-lero/magne-lero-ntnu-rektor-borg-motarbeider-ytringsfriheten/393969
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg-jon-olaf-olaussen/anne-borg-ma-ga/394069
https://www.universitetsavisa.no/aksel-tjora-ntnu-styremote/kaller-inn-til-ekstraordinaert-styremote-om-rektors-kommunikasjon/394061
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-jonas-kristiansen-noland-kjernekraft/la-refsen-bak-seg-sa-kom-sms-utvekslingen-ut-jeg-fikk-ikke-sove/394114
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg/ntnus-forskere-har-full-ytringsfrihet/394141
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg-hogne-hongset/takk-anne-borg/394163
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg-kjernekraft/har-ntnu-et-kulturproblem/394219
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg-ntnu/sporsmal-i-stortinget-om-ntnu-er-statsraden-bekymret-for-den-akademiske-friheten/394257
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg-nho/veldig-godt-skrevet-anne-sa-tydelig-bade-kan-og-bor-du-vaere/394312
https://www.khrono.no/energidebatten-trenger-aerlige-forskere-ikke-tonepoliti/831377
https://www.khrono.no/refset-egne-ansatte-for-a-omtale-konsulentrapport-som-bestillingsverk/831408
https://www.khrono.no/jeg-horer-hva-de-sier-men-jeg-leste-saken-annerledes/831601
https://www.khrono.no/kaller-direktor-press-mot-ntnu-for-uforskammet/831930
https://www.khrono.no/anne-borg-sier-unnskyld-til-forskerne-styreleder-vil-ha-ekstraordinaert-styremote/832098
https://www.khrono.no/ntnus-forskere-har-full-ytringsfrihet/832441
https://www.khrono.no/ber-statsraden-svare-om-ytringsfriheten-i-akademia/832547
https://www.khrono.no/forskerforbundet-dette-er-et-grelt-eksempel-1/832711
https://www.khrono.no/mener-anne-borg-bor-ga-av-styret-ved-ntnu-har-et-stort-ansvar/832576


Offentlig refs av egne forskere
 Finansavisen.no. 05.12.2023

Steinar Grini

RektorAnne Borg ved NTNU rykker ut med offentlig
refs av egne forskere etter at de kritiserte Rystad
Energys kjernekraft betalt av mektige oppdragsgivere.

Da Rystad Energy la frem rapporten om kjernekraft i
Norge på oppdrag fra NHO, Norsk Industri og Fornybar
Norge haglet kritikken fra NTNU-forskerne Jonas
Nøland og Martin Nødland Hjelmeland.

 I Finansavisen brukte de ordet «bestillingsverk» om
rapporten som Norsk Industri-direktør Knut Sunde
bekreftet at hadde kostet 1,5 millioner kroner. Men
ordet «bestillingsverk» betyr langt mer enn å betale for
et oppdrag, ifølge rektorAnne Borg, som nå har rykket
ut med et offentlig leserbrev der de to NTNU-forskerne
får passet påskrevet.

- Har vært misnøye

 Finansavisen har ikke sett innholdet i leserbrevet, men
Jonas Nøland bekrefter overfor Finansavisen at duoen
er blitt kritisert for ordbruken.

- Det kommer et innlegg i Dagens Næringsliv der
rektor tar opp at energidebatten er blitt polarisert. Hun
fremhever at det er flott at forskere kommer med
faktabasert kunnskap, men ord som bestillingsverk
skal ifølge henne ikke forskere bruke, sier Nøland.

- Du oppfatter det som kritikk?

- Jaja. Det har vært litt misnøye. Det å gå tøft ut mot
mektige og pengesterke aktører er ikke blitt tatt godt
imot. Det er jo et bestillingsverk, og vi må kunne kalle
en spade for en spade. Vi må også kunne stille
spørsmål ved faglig kvalitet og urealistiske
forutsetninger. Det må vi få lov til å si.

- Uryddig måte

- Det er opplagt et bestilt verk, men det er klart at hvis
ordet bestillingsverk oppfattes veldig negativt, med

sterke negative følelser, så er vi ikke ute etter å bruke
ord kun for å skape mer irritasjon enn nødvendig. Det
er budskapet vi er ute etter formidle.

- Oppfatter du det som en offentlig skrape?

- Jeg er blitt kontaktet av noen som synes det er
merkelig at det gis offentlig korreks av to forskere uten
at saken er tatt opp internt først. Det er en uryddig
måte å håndtere det på. Det handler om en
misforståelse av roller, sier Nøland.

 Image-text:

 GÅR UT MED REFS: NTNU-rektorAnne Borg rykker nå
ut mot to forskere ved skolen etter polarisert debatt
om kjernekraft i Norge. Foto: Sindre Vardal

 FÅR REFS: - Jeg er blitt kontaktet av noen som synes
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det er merkelig at det gis offentlig korreks av to
forskere uten at saken er tatt opp internt først. Det er
en uryddig måte å håndtere det på. Det handler om en
misforståelse av roller, sier Jonas Nødland. Foto:
NTNU
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29DAGENS NÆRINGSLIV ONSDAG 6. DESEMBER 2023

Det grønne skiftet er
tjent med en sunn
ytringskultur
Anne Borg, rektor ved NTNU

27. november har Dagens Næringsliv●
en sak om to rapporter om kjernekraft.
Her kommer førsteamanuensis Jonas
Kristiansen Nøland og postdoktor Mar-
tin Nødland Hjelmeland fra NTNU med
karakteristikker som jeg som rektor vil
ta sterkt avstand fra.

Det grønne skiftet og energiproduk-
sjon ved kjernekraft er et svært debat-
tert tema for tiden. Kjernekraft vil trolig
ikke være en viktig energikilde i Norge
før 2050, ifølge rapporten fra Rystad
Energy med tittel «Kjernekraft i Norge».
Nøland og Hjelmeland argumenterer
nylig i et bok-kapittel med samme tittel
at kjernekraft er et reelt alternativ, på
grunn utvikling av små modulære reak-
torer. Dette viser at det er ulike syn på å
ta i bruk kjernekraft i Norge.

I DN omtaler Nøland og Hjelmeland

↑ Ytringsfriheten står sterkt ved NTNU.
Men det er også et viktig prinsipp at man
ikke driver utilbørlig omtale av menings-
motstandere, skriver rektor Anne Borg.
Foto: Gorm K. Gaare

Rystad-rapporten som et «bestillings-
verk», og «partsinnlegg og påvirkning
kjøpt og betalt».

Ved NTNU er det stor takhøyde for faglig
uenighet, og ytringsfriheten står sterkt.
Men det er også et viktig prinsipp at man
ikke driver utilbørlig omtale av menings-
motstandere. Vi oppfordrer våre forskere til
å diskutere det faglige innholdet i Rystad
Energys rapport og få frem det de mener er
svakheter, ved å stille gode og kritiske
spørsmål til rapporten.

Debatten blir ikke mer opplyst av å
komme med kritiske karakteristikker av de
som har bestilt og de som har utarbeidet
rapporten.

Jeg ønsker å understreke at utsagnene i
artikkelen er en retorikk og en diskusjons-
form jeg ikke kan stå inne for som rektor
ved NTNU. Det må stå for Nølands og
Hjelmelands regning.

Verden står foran en stor energiomstil-
ling, og NTNU er en viktig aktør innen
energiforskning og teknologiutvikling. Så
langt har kjernekraft i liten grad vært forsk-
ningstema ved NTNU, men som universitet
skal vi bidra med å fremskaffe kunnskap –

også om kjernekraft – slik at beslut-
ningstagere har et godt grunnlag å fatte
beslutninger på.

Det er derimot ikke vår rolle å ta stil-
ling til valg av de ulike alternative
energikildene. Det er i stor grad et poli-
tisk veivalg, som handler om å vurdere
fordeler og ulemper forbundet med de
ulike alternativene.

Kierulf-rapporten om akademisk
ytringsfrihet understreker at universite-
ter har et «ansvar for å fremme en
ytringskultur preget av gjensidig aksept
og respekt for uenighet, og slik bidra til
en sivilisert diskusjon. Den forutsetter
anerkjennelse av at også synspunkter
man er dypt uenige i, har en plass i
offentligheten.»

Dette går også igjen i NTNUs verdi-
grunnlag: kreativ, kritisk, konstruktiv og
respektfull.

Energidebatten er stor og viktig.
NTNU skal bidra til et godt debattklima,
med konstruktive faglige diskusjoner, og
vi skal omtale andre aktører med
respekt.

Finans  Sigmund Håland

Bankene får gjort jobben
selv om inntjeningen halveres
Det er viktig at bankene tjener penger,
sier banksjefene. Hvorfor det?
Overskuddene går jo stort sett
til aksjeutbytte.

Sigmund Håland, kapitalforvalter

↑ DNB tjente i fjor 32 milliarder kroner. Av
dette har aksjonærene i år fått utbetalt tre
fjerdedeler, skriver Sigmund Håland.
Foto: Mikaela Berg

vekst de siste 12 måneder. Det er rett og slett
overkapasitet i denne næringen.

Så hva gjør bankene med alle pengene de
tjener?

Det meste deles ut til aksjonærene i form
av utbytte og tilbakekjøp av aksjer. Tar vi
DNB som eksempel, tjente banken i fjor 32
milliarder kroner. Av dette har aksjonærene
i år fått utbetalt tre fjerdedeler, tilsvarende
23,4 milliarder kroner, fordelt på 19,3 milli-
arder i utbytte og 4,1 milliarder ved tilbake-
kjøp av aksjer.

De som synes banken heller burde
beholdt pengene for å styrke egenkapitalen,
er på villspor. Det er lite produktivt å øke
kapitalen hos dem som ikke behøver den.
Bankenes vekst er så svak at de kan holde
tilbake en mindre del av overskuddet enn
det de gjør i dag.

Kommer veksten til å ta seg opp, slik at
dagens situasjon kun er midlertidig?

Ikke med det første, ser det ut til. Jeg har
tatt en titt på fire analytikeres DNB-estima-
ter. Disse analytikerne tror på to-tre pro-
sents langsiktig vekst, med 2,5 prosent som
gjennomsnitt. Jeg synes nok at analytiker-
nes vekstanslag er vel pessimistiske, men
bildet endrer seg ikke om den fremtidige
veksten blir noe høyere.

Bankene kan ivareta sin viktigste opp-
gave selv om inntjeningen halveres.

Bankenes lønnsomhet har økt betydelig
siden begynnelsen av 2022, og hovedfor-
klaringen er høyere renter. Det forteller
meg at konkurransen for tiden er særdeles
disiplinert. Det liker bankaksjonærene.

Benedicte Schilbred Fasmer, den påtrop-
pende konsernsjefen i den nye Sparebank 1
Sør-Norge, har kastet deg inn i debatten
med påstanden om at bankkundene bør
glede seg over at bankene renner over av
penger.

Hun hevder at bankene har en samfunns-
rolle, som for tiden går ut på å delta i Norges
Banks inflasjonskamp – rentehøyninger –
ved å høyne boliglånsrentene like mye.

Dette ligner litt på en kronikk jeg skrev
for et par måneder siden, men jeg forsøkte
da å være ironisk.

Når det er sagt, er Fasmer inne på noe. Som
noen kanskje husker, var sentralbankene for
en del år siden bekymret for deflasjon. En av
årsakene var at asiatene, særlig Kina, sparte
for mye. «Savings glut» ble det kalt.

Nå viser nyere forskning at det også fin-
nes en «Savings glut of the rich». Det inne-
bærer at det å overføre verdier fra vanlige
folk til de steinrike, vil være inflasjonsdem-
pende. Det er tross alt grenser hvor mye
kaviar, gåselever og champagne de rike er i
stand til å konsumere.

Det er interessant at det nå er en spare-
bank som ser det som sin oppgave å bidra
til denne omfordelingen.

Bankene har fått mye kritikk den senere●
tid for å tjene for mye penger, samtidig som
kundene sliter. Et typisk banksjefsvar er at
det er bra at bankene tjener penger. Det er
korrekt, fordi banker som taper penger ikke
vil være i stand til å finansiere utlånsvekst.
Så hvor mye må en bank tjene for å kunne
øke risikovektede eiendeler – i stor grad
utlån – med for eksempel fem prosent
årlig?

Da holder det med fem prosent årlig
avkastning på bankens rene kjernekapital
(som kalles CET1 på fagspråk). Blant kom-
petente analytikere og investorer er dette
det foretrukne nøkkeltallet for lønnsomhet
når de verdsetter banker. Foretrekker man
DNBs måte å regne egenkapitalavkastning
på, kreves det fire prosent. Begge tall tilsva-
rer et nettoresultat på rundt ti milliarder
kroner for hele 2023.

For tiden tjener banken dette beløpet i
løpet av ett kvartal. Dobles avkastningen til
ti prosent, kan aksjonærene fortsatt motta
halve resultatet i utbytte, samtidig som til-
bakeholdt resultat finansierer utlånsveks-
ten. De som er gode i hoderegning, forstår
at årets avkastning på DNBs rene kjerneka-
pital blir rundt 20 prosent.

For tiden er det nullvekst i DNBs risiko-
vektede eiendeler, så tilgangen på kreditt ville
vært like god om DNB ikke tjente penger.

Situasjonen er ikke veldig annerledes hos
de nordiske konkurrentene. Et uvektet gjen-
nomsnitt for SEB, Handelsbanken, Swed-
bank, Nordea og Danske Bank gir to prosent

Sigmund
Håland

Finn Øystein Bergh Magnus Vie SundalTrym Riksen Sigmund Håland Robert NæssHalvor Hoddevik
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får refs 
av rektor
NTNU-rektor Anne Borg tar «sterk avstand»
fra omtalen av en Rystad-rapport som
«bestillingsverk.» Forskerne vedgår krass
ordbruk, men sier de må kunne kalle en
spade for en spade.

MIKAEL HOLTER
Oslo

↑ Anne Borg, rektor ved NTNU.
Foto: Kai T Dragland

Det er høy temperatur i energi-●
debatten, og det kan virke som
den blir ekstra høy når temaet er
potensialet for kjernekraft i
Norge.

Forrige uke presenterte Rystad
Energy en rapport bestilt av blant
andre NHO som langt på vei
avfeide kjernekraft som en mulig-
het, i alle fall i nærmeste fremtid.
Kjernekrafttilhengere gikk rett i
angrep, og kalte skrivet blant
annet et «bestillingsverk.» Blant
de som brukte det uttrykket var
NTNU-forskerne Jonas Kristian-
sen Nøland og Martin Nødland
Hjelmeland, som mente rappor-
ten sto til stryk faglig sett.

I en uvanlig offentlig iretteset-
telse går NTNU-rektor Anne Borg
nå ut mot de to forskernes språk-
bruk og tone i et leserinnlegg i
DN.

«Utilbørlig omtale»
Borg viser til at førsteamanuensis
Nøland og postdoktor Hjelme-
lands uttalelser i DN 27. november
omtalte rapporten som et «bestil-
lingsverk» og «partsinnlegg og
påvirkning kjøpt og betalt». Dette
er «karakteristikker som jeg som
rektor vil ta sterkt avstand fra,»
skriver Borg.

«Ved NTNU er det stor tak-
høyde for faglig uenighet, og
ytringsfriheten står sterkt. Men
det er også et viktig prinsipp at
man ikke driver utilbørlig omtale
av meningsmotstandere. Vi opp-
fordrer våre forskere til å disku-
tere det faglige innholdet i Rystad
Energys rapport og få frem det de
mener er svakheter, ved å stille
gode og kritiske spørsmål til rap-
porten,» skriver hun videre, og
legger til:

«Jeg ønsker å understreke at
utsagnene i artikkelen er en reto-

stansen av kritikken er den
samme, sier Nøland.

Hjelmeland forklarer at ting
gikk fort for seg den ettermidda-
gen Rystad og NHO presenterte
rapporten, og at de to forskerne
nok hadde formulert seg litt run-
dere hvis de hadde sett sitatene
sine skriftlig før publisering. Han
tar Borgs innlegg som en oppford-
ring til å «roe ned retorikken»
snarere enn et ønske om å
begrense forskeres rom til å ytre
seg.

Nøland advarer likevel om en
slik mulig effekt.

– Det er bra at hun understre-
ker den akademiske friheten, men
jeg håper ikke dette kan gi en ned-
kjølende effekt, og at folk blir
redde for å uttale seg i debatten.
Og spesielt i debatter der det er
mektige, pengesterke aktører som
uttaler seg.

– Jeg synes det er legitimt å
stille spørsmål om finansieringen
og hvordan det påvirker rappor-
ten. Vi var i kontakt med Rystad
underveis i rapporten, og opp-
levde at de brukte flere urealis-
tiske antagelser for å få kjerne-
kraft til å virke dyrere i forhold til
havvind, for eksempel. Vi kan
ikke mene at Rystad-rapporten er
en faglig god rapport når vi mener
den ikke er det. En del av innhol-
det er godt, men det henger ikke
sammen med konklusjonen – det
ville aldri holdt i den vitenskape-
lige verden.

Ikke kontaktet
De to forskerne sier at prosjektle-
der og instituttleder begge har
påpekt at de syntes formulerin-
gene var litt vel krasse, men at de
ikke er blitt kontaktet direkte av
rektor, heller ikke om at hun

rikk og en diskusjonsform jeg ikke
kan stå inne for som rektor ved
NTNU. Det må stå for Nølands og
Hjelmelands regning.»

Videre sier Borg at NTNU skal
bidra med kunnskap, ikke ta stil-
ling til veivalg i energipolitikken,
og avslutter med å gjenta at andre
aktører i debatten skal omtales
«med respekt.»

Beklager – og advarer
Nøland og Hjelmeland vedgår
begge at de kunne valgt en mindre
krass tone, men står samtidig fast
på kritikken av Rystads rapport.

– Vi må kunne kalle en spade
for en spade. Men hvis Anne Borg
med flere mener at «bestillings-
verk» er et uheldig ord som ikke
kan brukes, så vil jeg beklage det.
Jeg burde heller nøyd meg med å
poengtere at dette er et ikke-fag-
fellevurdert arbeid, selv om sub-
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↓ NTNU-forskerne Martin Nødland
Hjelmeland (øverst) og Jonas Kris-
tiansen Nøland får refs fra egen
rektor på NTNU etter spiss debatt
om kjernekraft.
Foto: Gorm K. Gaare

↑ Postdoktor Martin Hjelmeland.
Foto: Desiree Mostad

↑ Førsteamanuensis Jonas Kristi-
ansen Nøland. Foto: NTNU

avgjørende for det grønne skif-
tet. Da må vi se på ulike energi-
former, og i den konteksten er
også kjernekraft viktig. NTNU
er en viktig aktør innen energi-
forskning, og våre forskere skal
bidra med grundige, faglige
synspunkter og kritiske spørs-
mål til det de er faglig uenige i.
Det forventer jeg at de gjør på en
måte som fremmer godt debatt-
klima.

hadde sendt et debattinnlegg til
DN om dem.

DN har spurt om å få snakke

med Borg, men hun sitter opptatt
i møter hele tirsdagen, opplyser
mediekontakt Kristin Gjærevoll. I

en epost hun videreformidler,
uttaler Borg følgende:

– Energiomstillingen er helt mikael.holter@dn.no

Fredag 08.12.23

❹❽
Thomas Thrap Huse 
er 50 år,  men føler  
seg som en 24-åring.  
I kampen mot aldring 
er metodene sjelden  
for ekstreme.

→
Se også 
innlegg 
side 29



Per Arne Bjørkum
Per Arne Bjørkum, tidligere dekan ved Universitetet i Stavanger

Innlegg

NTNUs rektor truer ytringsfriheten
Det er ikke opp til rektor Borg å bestemme hvor den akademiske frihetens grenser går.

Nyt livet på

Gran Canaria

Fly og hotell 7 dager fra 4 998,–

Fly direkte

fra Værnes

Gi DN i julegave – gled noen med digital tilgang eller med helgeavis i tillegg Gavetilbud

JK

https://www.dn.no/topic/Innlegg
https://www.dn.no/staticprojects/kommersielt/kampanje/kungave/?utm_source=dn.no&utm_medium=targetplacement&utm_campaign=christmas2023&utm_term=toparticle_abo&utm_content=T_TARGET
https://www.dn.no/


Rektor ved NTNU, Anne Borg. �Foto: Kai T. Dragland)

Publisert 6. desember 2023, kl. 14.01

Rektor Anne Borg har funnet det nødvendig å refse to unge forskere ved NTNU for å

ha kommet med negative karakteristikker av en fagrapport knyttet til hvem som

hadde finansiert den.

Det viser at hun ikke har forstått hva den akademiske friheten består i. Det er nemlig

en individuell frihet som akademikere har hatt siden opprettelsen av universiteter i

middelalderen. Den har sine begrensninger, men det er ikke opp til rektor Borg å

bestemme hvor de går. Det er det storsamfunnet som setter.

Den akademiske friheten er i økende grad truet fra utsiden. Måten rektor Borg

opptrer på, gjør at den nå også trues fra innsiden. Hun lever nemlig i den villfarelsen

at det akademikere gjør eller sier er noe som NTNU står bak – og derfor må

godkjenne.

Om rektor Borg reagerer på noe akademikerne ved NTNU hevder eller gjør, skal hun

følge arbeidsmiljøloven og ta det opp internt. At rektor Borg gikk rett til pressen,

tyder på at hun heller ikke har satt seg inn i lovverket som bes�ytter arbeidstagere.

(Vilkår)

Publisert 6. desember 2023, kl. 14.01 Oppdatert 6. desember 2023, kl. 14.01

Kopier lenke Lagre

https://www.dn.no/innlegg/ntnu/kjernekraft/rystad-energi/det-gronne-skiftet-er-tjent-med-en-sunn-ytringskultur/2-1-1564918
https://www.universitetsavisa.no/forskning-per-arne-bjorkum/hvor-er-det-blitt-av-individualismen/379991
https://www.khrono.no/autonomi-bjorkum-historie/kirka-opprettet-universiteter-i-middelalderen-for-a-hegne-om-fornuften-men-hva-na/412736
https://www.uniforum.uio.no/nyheter/2022/11/debatt-ikke-gjor-som-svein-stolen-sier%21.html
https://www.dn.no/kundeservice/faq/vilkar-dnno/vilkar-dnno
https://www.dn.no/


Forskere får refs fra NTNU-rektor etter kjernekraft-utspill
 Forskerforum. 06.12.2023

Lina Christensen

To forskere ved NTNU kalte rapport om kjernekraft for
«bestillingsverk». Karakteristikker som jeg «vil ta
sterkt avstand fra,» skriver rektorAnne Borg i et
innlegg i DN.

Forrige uke presenterte Rystad Energy rapporten
«Kjernekraft i Norge» som konkluderte at kjernekraft
ikke er svaret på Norges kraftbehov de to neste tiårene.
Rapporten var bestilt av NHO, Norsk Industri og
Fornybar Norge.

 Omtrent samtidig offentliggjorde de to forskerne
Jonas Kristiansen Nøland og Martin Nødland
Hjelmeland ved NTNU en fagfellevurdert artikkel med
nøyaktig samme tittel. NTNU-forskerne kom til stikk
motsatt konklusjon som Rystad Energy.

- Dessverre ser det ut til at Rystad Energy har levert et
bestillingsverk, sa Nøland til Dagens Næringsliv.

- Vi synes det er trist at norsk energipolitikk skal la seg
påvirke av partsinnlegg og påvirkning kjøpt og betalt av
Fornybar Norge, uttalte Hjelmeland til avisen.

 Forskerne var blant annet kritiske til at Fornybar
Norge-sjef Åslaug Haga tidligere har vært svært
skeptisk til kjernekraft i Norge.

Rektor tar avstand fra karakteristikkene

NTNU-rektorAnne Borg går nå hard ut mot forskernes
språkbruk og tone i et leserinnlegg i DN.

 Hun reagerer særlig på uttalelsene om rapporten som
et «bestillingsverk» og «partsinnlegg». Dette er
«karakteristikker som jeg som rektor vil ta sterkt
avstand fra,» skriver Borg i innlegget.

 «Ved NTNU er det stor takhøyde for faglig uenighet, og
ytringsfriheten står sterkt. Men det er også et viktig
prinsipp at man ikke driver utilbørlig omtale av
meningsmotstandere,» legger hun til.

 «Jeg ønsker å understreke at utsagnene i artikkelen er
en retorikk og en diskusjonsform jeg ikke kan stå inne
for som rektor ved NTNU,» skriver rektoren videre.

 Forsker: - Vi må kunne kalle en spade for en spade

 I et nytt intervju med DN står Nøland og Hjelmeland
fast på kritikken av Rystad Energys rapport, men
innrømmer at de kunne valgt en mindre krass tone.

- Vi må kunne kalle en spade for en spade. Men hvis
Anne Borg med flere mener at «bestillingsverk» er et
uheldig ord som ikke kan brukes, så vil jeg beklage det.
Jeg burde heller nøyd meg med å poengtere at dette er
et ikke-fagfellevurdert arbeid, selv om substansen av
kritikken er den samme, sier Nøland til DN.

 Hjelmeland tar Borgs innlegg som en oppfordring til å
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«roe ned retorikken» snarere enn et ønske om å
begrense forskeres rom til å ytre seg.

- Det er bra at hun understreker den akademiske
friheten, men jeg håper ikke dette kan gi en
nedkjølende effekt, og at folk blir redde for å uttale seg
i debatten. Og spesielt i debatter der det er mektige,
pengesterke aktører som uttaler seg, sier Hjelmeland til
DN.

 Borg: Må fremme godt debattklima

 Forskerforum har spurt Anne Borg om hvorfor det var
viktig å kommentere akkurat disse utspillene.

 Hun svarer at hun er på reise og skriver dette på sms:

 «Det er viktig med debatt og faglige diskusjoner om
alle sider av energiomstillingen. Debatten må handle
om alle energiformer, inkludert kjernekraft. Målet med
mitt innlegg var å oppfordre til at våre forskere deltar i
diskusjonene med grundige, faglige synspunkter og
kritiske spørsmål til det de er uenige i. Videre ønsket
jeg å oppfordre til at de gjør det på en måte som
fremmer et godt debattklima, i tråd med NTNUs
verdier.»

 Image-text:

NTNU-rektorAnne Borg ber to NTNU-forskere roe
gemyttene i en debatt om kjernekraft. Foto: Thomas
Høstad/NTNU

Optional[© Forskerforum]
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↙ President Volodymyr Zelenskyj (i midten)
besøker generaloberst og sjef for bakkestyr-
kene Oleksandr Syrskyi (til høyre) ved byen
Kupjansk. Planer legges mens russiske styr-
ker angriper. Foto: Ukrainas pressetje-
neste/Reuters/NTB

Strategisk sett har Putin 
tapt Ukraina for lengst

derfor ikke bare en moralsk fallitt, men
også strategisk korttenkt. Så lenge ukrai-
nerne selv har vilje til å slåss, bør ikke Ves-
ten gi opp. Per nå er det heller ingen sen-
trale vestlige ledere som tar til orde for for-
handlinger. Snarere ser de ut til å innta et
mer langsiktig perspektiv.

G-7-landene utarbeider i disse dager bila-
terale forsvarsavtaler med Ukraina, med
løfter om langsiktig støtte frem til et Nato-
medlemskap blir aktuelt.

Ukraina er også i ferd med å bli en inte-
grert del av europeisk politikk – det er ikke
lenger et land «der ute», men en sentral del
av EUs politiske prosesser. Strategisk sett
har Putin tapt Ukraina for lengst, men det
må fullbyrdes.

Det kommende året blir svært krevende.
Russland vil trolig ha et lite militært over-
tak. Det vil tære på både for den ukrainske
sivilbefolkningen og soldatene som må
holde ut. Men gjør de det – og om vestlige
politiske ledere utviser stamina og strate-
gisk tålmodighet – vil bedre tider komme.
Et nytt europeisk sikkerhetsfellesskap er i
emning.

Manglende dømme-
kraft og dårlig
rolleforståelse fra
NTNUs rektor
Magne Mogstad, professor ved University 
of Chicago

Rektor ved NTNU, Anne Borg, refser●
sine egne ansatte i et innlegg i DN. Her
fremhever hun at «NTNU-forskeres
utsagn om Rystad Energy og kjernekraft
har en retorikk og en diskusjonsform jeg
ikke kan stå inne for som rektor ved
NTNU.»

Rektor Borgs innlegg vitner om dårlig
rolleforståelse og manglende dømme-
kraft. Det er hverken rektors ansvar eller
privilegium å stå inne for ansattes
meninger.

Borg bør lytte til sin kollega rektor
Petter Aasen ved USN. Han peker selv
på at det ligger under arbeidsgivers sty-
ringsrett å bestemme hvem som uttaler
seg på vegne av institusjonen, men
ansatte har full ytringsfrihet til å ytre
seg på egne vegne. I kraft av sin akade-
miske frihet representerer vitenskapelig
ansatte da seg selv, ikke sine institusjo-
ner. Dette gjelder både form og innhold.

Den akademiske ytringsfriheten er
selvsagt ikke absolutt. Akademikere er
underlagt de samme lover og regler som
andre. Akademikere trenger imidlertid
ikke rektors velsignelse eller godkjen-
nelse av hverken innhold, retorikk eller
diskusjonsform.

I sitt innlegg konkluderer rektor Borg
med at debatten om det grønne skiftet er
tjent med en sunn ytringskultur. Det er
ingen uenig i. Alle debatter er tjent med
en sunn ytringskultur.

Grensene for en sunn ytringskultur er
imidlertid uklare. Det er ikke opp til rek-
tor Borg om ansatte ved NTNU bør
bruke ord som «bestillingsverk» om
arbeid som er bestilt og betalt av en sær-
interesseorganisasjon som NHO.

Rektor er en prestisjetung jobb med
en fin tittel. Det kan derfor være lett å
glemme sin begrensede rolle. Det er
synd. Både akademia og den offentlige
debatten er tjent med at vi alle forstår at
reell akademisk frihet fordrer at viten-
skapelige ansatte representerer seg selv,
ikke rektor eller sine institusjoner.

NTNUs rektor truer
ytringsfriheten
Per Arne Bjørkum, tidligere dekan ved 
Universitetet i Stavanger

Rektor Anne Borg har funnet det●
nødvendig å refse to unge forskere ved
NTNU for å ha kommet med negative
karakteristikker av en fagrapport
knyttet til hvem som hadde finansiert
den.

Det viser at hun ikke har forstått
hva den akademiske friheten består i.
Det er nemlig en individuell frihet som
akademikere har hatt siden opprettel-
sen av universiteter i middelalderen.
Den har sine begrensninger, men det
er ikke opp til rektor Borg å bestemme
hvor de går. Det er det storsamfunnet
som setter.

Den akademiske friheten er i økende
grad truet fra utsiden. Måten rektor
Borg opptrer på, gjør at den nå også
trues fra innsiden. Hun lever nemlig i

den villfarelsen at det akademikere gjør
eller sier er noe som NTNU står bak – og
derfor må godkjenne.

Om rektor Borg reagerer på noe aka-
demikerne ved NTNU hevder eller gjør,
skal hun følge arbeidsmiljøloven og ta
det opp internt. At rektor Borg gikk rett
til pressen, tyder på at hun heller ikke
har satt seg inn i lovverket som beskyt-
ter arbeidstagere.

Ufin hersketeknikk –
eller er utvalgets
vurdering ukjent for
Industri Energi?
Ole-Andreas Elvik Næss, forsker ved 
Samfunns- og næringslivsforskning 
(SNF), NHH

Cay Nordhaug fra fagforbundet●
Industri Energi går hardt ut i sitt svar til
min kronikk om CO2-kompensasjons-
ordningen. Han skriver at det er «helt
grunnleggende feil» og «skuffende svakt
faglig nivå fra en forsker ved NHH» at
jeg skriver at ordningen bryter med
prinsippet om «forurenser betaler».

Det er fint at vi har en debattkultur
der det er mulig å slenge rundt seg med
så tøffe påstander. Men jeg er overrasket
over at han velger å gå såpass hardt ut
mot innholdet i min kronikk når kritik-
ken min knapt skiller seg fra det meste
som tidligere er skrevet om ordningen av
uavhengige aktører.

Solberg-regjeringen nedsatte som
kjent et skatteutvalg der noen av landets
klokeste økonomer, advokater og juris-
ter skulle evaluere det norske skattesys-
temet.

Utvalget gikk enstemmig inn for å
fjerne hele CO2-kompensasjonsordnin-
gen.

Det står skrevet svart på hvitt i utval-
gets rapport: «Ordningen bryter med
prinsippet om at forurenser betaler,
bidrar til økt etterspørsel etter kraft og
gir incentiver til overinvestering i ulønn-
som virksomhet. I tillegg er ordningen
svært kostbar for staten».

Dette er i praksis en kortfattet opp-
summering av hele min kronikk. SSB
har sagt varianter av det samme.

Så er spørsmålet om Cay Nordhaug og
Industri Energi vet at det jeg skrev i kro-
nikken min er det samme som såpass
mange på tvers av hele det politiske
spekteret mener.

Hvis de er klar over dette, så er det en
litt ufin hersketeknikk å antyde at dette
handler om én forsker som har misfor-
stått noe.

Hvis de ikke er klar over dette, så
anbefaler jeg å bruke litt mer tid på å
lytte til andre. Det finnes mange som
virkelig har et ektefølt engasjement for
at Norge skal gjennomføre fornuftig
økonomisk politikk – og dem kan det
være verdt å lytte til.

På tilsvarende måte bør alle andre
også lytte til Nordhaug og Industri Ener-
gis synspunkt. Men hvis målet deres
egentlig handler om å beskytte industri-
arbeidsplasser heller enn å forsvare
denne spesifikke ordningen, så er det en
fordel hvis dette kommer tydeligere
frem.

Da kan man kanskje sammen droppe
denne dårlige ordningen og finne en bil-
ligere måte å støtte slike arbeidsplasser
på – og som ikke skader klimaet.
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Hva i alle dager tenkte NTNU-
rektoren?

•
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Har du sterke
meninger om saken?

Få det ut!
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NTNU-rektor Anne Borg reagerte på to
ansattes uttalelser i debatten om
kjernekraft. Hvordan påvirker det de neste
forskere som ennå ikke har fast jobb og
brenner inne med en mening om et
kontroversielt tema? (Foto: Kai T.
Dragland/NTNU.)

Anne Borgs refs av to ansattes o�entlige ytringer ville vært
merkelig om hun var en alminnelig sjef. Fra en universitetsrektor er
det uforståelig. Og skremmende.
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Dette er en kommentar. Meninger og analyser er
av skribentens egne.

NTNU-forskerne Jonas Kristiansen Nøland og Martin Nødland Hjelmeland er
tilhengere av å bygge ut kjernekraft i Norge.
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SAKEN ER

To forskere kom med spisse uttalelser i
kjernekraftdebatten. Det �kk NTNU-rektoren til
å reagere.

Annonse 

Det er de ikke redde for å kommunisere til o�entligheten, men deres øverste
sjef, rektor Anne Borg, er ikke så stor fan av måten de debatterer på.

27. november kom de to forskerne med en rapport som var positiv til kjernekraft
i Norge, tilfeldigvis samme dag som analysebyrået Rystad energy publiserte sin
rapport, som var negativ. I hvert fall i sammendraget.

For Jonny Hesthammer i Kjernekraft Norge matet rapporten inn i ChatGPT og
ba en kunstige intelligensen oppsummere innholdet. Chatboten kom da til en
kjernekraft-positiv konklusjon, noe som �kk de to NTNU-forskerne til å omtale
rapporten fra Rystad energi som «et bestillingsverk». Den var nemlig bestilt av
Fornybar Norge, NHO og Norsk industri, som representerer virksomheter som
ser på kjernekraft som en konkurrent.

Annonse 

Vi bryr oss om ditt personvern.
Les mer

Vi bruker informasjonskapsler for å
gi deg en god brukeropplevelse,
spore og måle tra�kk på våre
nettsider, samt for å tilby annonser
som kan være relevante for deg.

Godta alle

Preferanser

https://www.vegascene.no/nyheter/gavekort
https://www.finansavisen.no/energi/2023/11/28/8064591/chatgpt-laget-motsatt-konklusjon-av-rystads-kjernekraftrapport
https://www.vegascene.no/nyheter/gavekort
https://subjekt.no/personvernerklaering/


Det �kk rektor Borg til å skrive i Dagens Næringsliv at: «NTNU-forskeres
utsagn om Rystad Energy og kjernekraft har en retorikk og en diskusjonsform
jeg ikke kan stå inne for som rektor ved NTNU.»

Her er det vanskelig å skjønne hva Borg har tenkt.

Les også: Hva vi snakker om når vi advarer mot «woke» og kanselleringskultur i
akademia

Forskning er ofte kjøpt og betalt

NTNU har allerede er frynsete rykte når det kommer til ytringsfrihet.

I løpet av 2021 prøvde NTNU å gi førsteamanuensis Øyvind Eikrem sparken to
ganger. Ledelsen ved universitetet mente Eikrem hadde vært illojal og kommet
med hatefulle ytringer. Saken startet etter at Eikrem ga et intervju i avisen som
den gang het Resett.

Til tross for at universitetet brukte over tre millioner kroner i advokatutgifter,
endte det med nederlag. De måtte betale Eikrem 60.000 kr i erstatning og
beklage for å ha brutt seg inn på hans e-post-konto, og de måtte inngå et forlik
som fritok Eikrem fra arbeidsplikt med millionlønn i �ere år, mot at han sa opp
sin faste stilling. Universitetet har fått kraftig kritikk for håndteringen, men har
tilsynelatende ikke lært.

Denne gangen sier rektoren til avisen Khrono at hennes intensjon var å legge til
rette for mer debatt, ikke mindre. Vi får ta henne på ordet og håpe at det var
intensjonen, men må likevel klø oss i hodet over hvordan det er mulig for en
rektor ved et universitet å skrive et leserinnlegg som så å si ingen tolker «riktig».

Å omtale noe som et bestillingsverk er heller ikke særlig kontroversielt, selv om
det selvsagt må begrunnes godt. Legemiddelindustrien sponser mesteparten
av medisinsk forskning og matvareindustrien sponser masse
ernæringsforskning. Forskning er i det hele tatt enormt påvirket av private og
økonomiske interesser, og derfor er drøfting av slike mulige bakenforliggende
agendaer viktig. Også fordi svaret svært ofte faktisk er gitt på forhånd når man
vet hvem som �nansierer forskningen.

Les også: Subjekt mener: Ja til norsk kjernekraft

Kjernekraft vekker engasjement

Vi har politisk bestemte skyhøye kraftpriser, og mange nordmenn er forståelig
nok misnøyde med situasjonen. Dette er en av grunnene til at engasjementet
for kjernekraft er stort. Da Subjekt på lederplass i fjor skrev «Ja til norsk
kjernekraft», ble det et av våre mest likte innlegg på sosiale medier noensinne.

Investorer står klare til å stase private penger. De venter bare på at politikere
skal slutte å blokkere dem, mens havvind-selskapene er avhengige av massive
subsidier med skattepenger. Det er ikke rart det går en kule varmt i debatten.
Kanskje har de ivrigste kjernekraft-tilhengerne misforstått noe. Kanskje er de
unyanserte, krasse og har egne blindsoner. Det må i så fall møtes med faglig og
o�entlig debatt, ikke en advarsel fra sjefen.
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Annonse 

«Det hun skriver i det leserinnlegget vitner om en manglende forståelse for
både hva et universitet er og hva frie forskere er. Og det er jo litt synd når man
er rektor ved landets største universitet,» sier jurist og ytringsfrihetsekspert
Anine Kierulf til Khrono. De er litt ironisk, med tanke på at et utdrag om
respektabel debattkultur fra nettopp (Anine) Kierulf-rapporten om akademisk
ytringsfrihet var et viktig premiss for NTNU-rektorens debattinnlegg i DN.

Når Borg skriver at NTNU ikke skal ta «stilling til valg av de ulike alternative
energikildene», fremstår det som om hun mener at alle på NTNU skal stille seg
bak de samme standpunktene. Det lyder mer som noe som kunne blitt sagt i
Sovjetunionen enn i Norge i 2023.

Forskere har en fri og fast stilling ved universiteter nettopp for å kunne komme
med upopulære eller vågale standpunktet o�entlig. Slik drives samfunnet
fremover. Uttalelsen fra Borg hadde vært ille nok om den kom fra en sjef i en
vanlig bedrift, men at den stammer fra en universitetsrektor er absurd og
vanvittig. Og skremmende.

Hva tenker forskere som ennå ikke har fast jobb og brenner inne med en
mening om et kontroversielt tema? Sjansen for at de tier, er større etter NTNU-
sjefens blemme. Nå har hun en stor jobb foran seg med å rette opp inntrykket
av NTNUs omdømme og bidrag til ytringsfriheten i akademia.
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Norsk Industri-sjef presset NTNU-rektor til å refse forskere
 Finansavisen.no. 07.12.2023

Steinar Grini

- Jeg ser vi frem til at dere går ut og kommenterer
dette, ellers må vi etterlyse ledelsen, skrev Norsk
Industri-direktør Knut Sunde til NTNU-rektorAnne
Borg.

Tirsdag kunne Finansavisen avsløre at NTNU-
rektorAnne Borg var i ferd med å rykke ut med et
leserbrev som refset de to forskerne Jonas Nøland og
Martin Hjelmeland offentlig. Nå har Universitetsavisa
avslørt bakgrunnen for leserbrevet.

 Avisen gjengir torsdag kveld SMS-utvekskling mellom
Norsk Industri-topp Knut Sunde og NTNU-rektorAnne
Borg. Også SMS-utveksling mellom Borg og NHO-
direktør Anniken Hauglie fremgår.

 Meldingen fra direktøren for bransje- og
industripolitisk avdeling i Norsk Industri kan vanskelig
tolkes som annet enn et krav om at rektoren ved NTNU
rykker ut og refser sine to forskere offentlig.

- Jeg ser vi frem til at dere går ut og kommenterer
dette, ellers må vi etterlyse ledelsen, skriver Knut
Sunde i en SMS til Borg.

 Før leserbrevet kom på trykk i Dagens Næringsliv fikk
Sunde innlegget til gjennomlesing, fremgår det av
artikkelen.

 «Agitering» og «Utfordring»

 Sunde kommenterer i SMS-utvekslingen at han
kommer til å gå inn som fungerende adm. direktør i
Norsk Industri etter at Stein Lier-Hansen bekjentgjorde
at han slutter i sjefsstillingen. Den påtroppende
direktøren viser med all mulighet tydelighet at han ikke
har noe til overs for NTNU-forskerne Jonas K. Nøland
og Martin Hodnelands fremhevelse av kjernekraft som
fremtidig energikilde i Norge.

 I SMS-utvekslingen karakteriserer han ifølge
Universitetsavisa forskernes posting i sosiale medier

som «agitering». Samtidig tilbyr han NTNU-rektoren
innspill fra Norsk Industri når det gjelder etikkregelverk,
i fall hun skulle trenge inspirasjon.

Rektorens svar på dette er at akademisk ytringsfrihet
er en del av «utfordringen».

 Sunde gir seg imidlertid ikke med kritikken av Jonas
Nøland. «Jonas Nøland er ikke den som tar et hint...
Omtaler fremdeles Rystad som bestillingsverk», skriver
han i SMS til Borg, ifølge Universitetsavisa.

 Tidligere har Borg hevdet overfor Universitetsavisa at
hun ikke følte seg presset til å rykke ut med leserbrevet
mot de to forskerne.

 Også NHO-direktør Anniken Hauglie tok del i SMS-
utvekslingen med NTNU-rektoren. Her er det imidlertid
rektoren som åpner kontakten.
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 Jeg ser vi frem til at dere går ut og kommenterer dette,
ellers må vi etterlyse ledelsen Knut Sunde, Norsk
Industri - Fint at professorer deltar

- Jeg synes det er fint at professorer deltar innen sine
fagfelt i samfunnsdebatten. Dette er det egentlig for
lite av. Saken jeg har drøftet med rektor dreier seg kun
om bruk av professorers unødig ladede ord, hvor man
bevisst latterliggjør andres meninger, sier Knut Sunde
til Finansavisen.

- Norsk Industri er ellers helt åpen for kjernekraft både
før og etter offentliggjøring av Rystads rapport, men vi
vektlegger realitetene i at kjernekraft neppe er relevant
før fra slutten av 2040-tallet.

- Dette støttes av IFE og Direktoratet for strålevern og
atomsikkerhet, som er de mest kompetente miljøene i
Norge, sier Sunde.

- Er et bestillingsverk

 Jonas Nøland kommenterte følgende til Finansavisen
tirsdag denne uken om det offentlige brevet fra NTNU-
rektoren:

- Hun fremhever at det er flott at forskere kommer
med faktabasert kunnskap, men ord som
bestillingsverk skal ifølge henne ikke forskere bruke.

- Du oppfatter det som kritikk?

- Jaja. Det har vært litt misnøye. Det å gå tøft ut mot
mektige og pengesterke aktører er ikke blitt tatt godt
imot. Det er jo et bestillingsverk, og vi må kunne kalle
en spade for en spade. Vi må også kunne stille
spørsmål ved faglig kvalitet og urealistiske
forutsetninger. Det må vi få lov til å si, sa Nøland.

- Det er opplagt et bestilt verk, men det er klart at hvis
ordet bestillingsverk oppfattes veldig negativt, med
sterke negative følelser, så er vi ikke ute etter å bruke
ord kun for å skape mer irritasjon enn nødvendig. Det
er budskapet vi er ute etter formidle.

- Oppfatter du det som en offentlig skrape?

- Jeg er blitt kontaktet av noen som synes det er
merkelig at det gis offentlig korreks av to forskere uten
at saken er tatt opp internt først. Det er en uryddig
måte å håndtere det på. Det handler om en
misforståelse av roller, sa han.

 Image-text:

 PRESSET OG LESTE: NTNU-rektor Anne Borgs
offentlige refs av sine to egne forskere ble presset
frem av Norsk Industri-topp Knut Sunde, og i tillegg
gjennomlest av ham før trykk Foto: NTB Scanpix

 HJERTESUKK: - Akademisk ytringsfrihet og
forståelsen av denne er en del av utfordringen...
beklaget NTNU-rektorAnne Borg seg til Norsk Industri-
topp Knut Sunde. Foto: Sindre Vardal
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annonse

Storm rundt NTNU-rektor – kaller inn til styremøte
Det har stormet rundt NTNU-rektor Anne Borg etter at hun kritiserte to forskere ved universitetet. Nå har
styret kalt inn til ekstraordinært møte.

Av NTB
8. desember

Foto: Gorm Kallestad / NTB
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Det bekrefter styreleder Remi Eriksen overfor Khrono.

Han sier møtet vil kalles inn så snart det er funnet et tidspunkt hvor styret kan samles for å gjennomgå saken.

Bakteppet er at Borg skrev et leserinnlegg i Dagens Næringsliv der hun gikk i rette med NTNU-forskerne Jonas
Kristiansen Nøland og Martin Nødland Hjelmeland.

Rektoren har etter leserinnlegget fått kritikk fra flere hold, blant annet Anine Kierulf, som ledet ekspertgruppen for
akademisk ytringsfrihet.

Borg erkjenner overfor Khrono at innlegget i DN var uheldig.

– Jeg har reflektert og ser at debatten som kom i etterkant av innlegget mitt er helt berettiget. Jeg ville understreke
behovet for et godt debattklima, men i stedet ble det oppfattet som at jeg prøvde å begrense ytringsfriheten. Jeg
beklager at jeg kritiserte forskernes ordbruk. De er i sin fulle rett til å si hva de mener, sier hun.

Det er ifølge Universitetsavisa Aksel Tjora som har tatt initiativ til styremøtet. Han er styremedlem valgt inn fra de
faste vitenskapelige ansatte ved NTNU.

– Bakgrunnen for at vi ønsker dette møtet er saken med Anne Borg. Den får nå såpass mye oppmerksomhet i vår
sektor. Så er det denne siste utviklingen med at hun har kommunisert med aktører i industrien for å forme et utspill
for å påvirke ytringer fra våre ansatte. Vi har kjent på at NTNU og styret, som øverste organ, bør drøfte saken, sier
Tjora til avisen.
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NTNU-rektor ber egneforskereomunnskyldning: — Jeg har reflektert

NTNUs rektor Anne Borg beklager kritikk av egne forskere. Foto: Joakim Halvorsen / NTB

En direktør i Norsk industri �kk lese gjennom NTNU-rektor Anne Borgs innlegg før den gikk til DN. I den tok hun

avstand fra egne forskeres kritikk av en rapport om kjernekraft som Norsk Industri hadde bestilt.

NTNU-forskerne Jonas Nøland og Martin Nødland Hjelmeland omtalte i et intervju rapporten som et bestillingsverk, og

som «partsinnlegg og påvirkning kjøpt og betalt av Fornybar Norge. 

 «Jeg ser frem til at dere går ut og kommenterer dette, ellers må vi etterlyse ledelsen,» skrev Knut E. Sunde, direktør

bransje- og industripolitisk avdeling i Norsk Industri.

Han var en av oppdragsgiverne bak Rystad-rapporten.

Sunde vil at Borg skal ta til o�entlig motmæle mot sine egne forskere. Han tilbød henne innspill.

Borg svarer at «akademisk ytringsfrihet og forståelsen av denne er en del av utfordringen …»

Hun skriver likevel et innlegg i DN.

«NTNU-forskeres utsagn om Rystad Energy og kjernekraft har en retorikk og en diskusjonsform jeg ikke kan stå inne

for som rektor ved NTNU, skriver hun i ingressen til innlegget.

Hun skriver videre at hennes egne ansatte kommer med «karakteristikker som jeg som rektor vil ta sterkt avstand

fra.»

Universitetsavisa har fått ulevert korrespondansen mellom Borge og Sunde.
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— Manglende forståelse

«Manglende dømmekraft og dårlig rolleforståelse fra NTNUs rektor,» er dommen fra professor Magne Mogstad.

— Leserinnlegget vitner om en manglende forståelse for både hva et universitet er og hva frie forskere er, uttalte

juristen Anine Kierulf.

Nå har NTNU-rektoren fått kalde føtter.

— Jeg har re�ektert og ser at debatten som kom i etterkant av innlegget mitt er helt berettiget. Jeg ville understreke

behovet for et godt debattklima, men i stedet ble det oppfattet som at jeg prøvde å begrense ytringsfriheten. Jeg

beklager at jeg kritiserte forskernes ordbruk. De er i sin fulle rett til å si hva de mener, sier rektor Borg Khrono.

Hun vil også unnskylde. Og vil møte Nøland og Hjelmeland.

— Jeg har invitert dem til en prat og det har de takket ja til. Jeg ser fram til en god prat med dem og de skal selvfølgelig

få en unnskyldning fra meg. 

Rektoren benekter likevel å ha følt seg presset.

— Det var Norsk Industri som tok kontakt med meg. De reagerte på ordbruken til forskerne, og det har jeg forståelse

for. Jeg ville klargjøre at ordbruken og intervjuet i Dagens Næringsliv sto for forskernes regning. Når det gjelder NHO

var det jeg som tok kontakt med Anniken Haugli, sier hun til Khrono.

— Direktør Sunde i Norsk Industri �kk lese gjennom innlegget ditt før publisering. Hvorfor lot du ham gjøre det?

— Jeg ville informere ham om hva jeg tok med i innlegget før det sto på trykk. Jeg vil presisere at dette ikke var fordi jeg

følte meg presset. Det var mitt initiativ for å understreke ansvaret for debattklimaet. Det handlet om form, ikke om å

ytre seg. Jeg ville oppfordre til en god og faglig debatt. 

Hun benekter at hun følte seg presset.

— Nei, jeg opplevde det ikke som et press. 

Men styret ved NTNU har ikke tenkt til å la saken ligge.

Ansattrepresentant Aksel Tjora i NTNUs styre opplyser at han har tatt initiativ til en innkalling til et ekstraordinært

styremøte. Ansattrepresentantene Ingrid Bouwer Utne og Bjørn Skallerud er med på initiativet. 

— Vi har i innkallinga bedt styreleder om å gjøre det o�entlig at en innkalling er sendt siden saken er av o�entlig

interesse, skriver Tjora i en e-post til Khrono. 

Styreleder Remi Eriksen bekrefter.

— Det kalles inn til ekstraordinært styremøte ved NTNU så snart vi har funnet et tidspunkt hvor styret kan samles for å

gjennomgå saken, sier han. 
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Kjernekraftskandalen: Norsk Industri presset NTNU-rektor til å kritisere egneforskere

Skjermbilde fra Universitetsavisa.

Dette er en kommentar.

Norsk industris møkkete spill.

Norge er blitt et land hvor mektige særinteresser kan bestille kritikk fra rektorer når forskere uttaler seg i strid med

hva særinteressene ønsker.

Det høres ille ut, men hør: O�entligheten har etter sommeren fått et etterlengtet innblikk i interesseorganisasjonen

Norsk Industri, den mektigste organisasjonen i NHO.

Det første innblikket �kk vi da det ble avslørt hva Erna Solbergs mann hadde gjort i arbeidstiden: Handlet aksjer

omtrent like ivrig som en bulemiker sluker sukkertøy  i en godtebutikk.

Sindre Finnes var angivelig ansatt i Norsk Industri som tallknuser, men han har også vært lobbyist og trader.

Ettersom det er umulig at Sindre Finnes har vært en spesielt produktiv ansatt, har mange av oss lurt på hvorfor Norsk

Industri valgte å beholde ham?

Mange har hevdet at grunnen er at han er ektemannen til en fremtidig statsminister og en av de viktigste

opposisjonspolitikerne, og derfor er han selvfølgelig uvurderlig for en lobbyorganisasjon.

Men i Norge har vi en tendens til å ikke lytte til sladder. Vi er et lite land, vi kjenner hverandre, og vi stoler på at

ektepar klarer å skille mellom jobb og privatliv. Vi har også stor tillit til at mektige organisasjoner som Norsk Industri

tar samfunnsansvar og opptrer ærlig.

Den tilliten har de nå misbrukt.

Vi bruker informasjonkapsler/cookies forå gi deg best mulig brukeropplevelse av vår nettside. Du varsles her ihht. GDPR & CCPA regler. Jeg samtykker:

Ok Personvernerklæring

https://www.aftenposten.no/norge/politikk/i/LlO4b4/ekspert-om-finnes-verdipapirhandel-det-maa-ha-gaatt-ut-over-et-eller-annet
https://www.aftenposten.no/norge/politikk/i/LlO4b4/ekspert-om-finnes-verdipapirhandel-det-maa-ha-gaatt-ut-over-et-eller-annet
https://e24.no/privatoekonomi/i/5BgmeK/sindre-finnes-drev-lobbyvirksomhet-mot-stortinget
https://inyheter.no/
https://inyheter.no/personvern/


Tidligere har jeg beskrevet hvordan Norsk Industri, Fornybar Norge og NHO kjøpte et bestillingsverk fra Rystad

Consulting. Oppgaven var klar: Legg kjernekraft dødt, slik at vi kan få mer vindkraft til havs og til lands, koste hva det

koste vil, og uansett hva strømkunder, skattebetalere eller kommuner måtte ønske.

Det haster: Mer av alt, raskere, som den famøse Energikommisjonen kom frem til. 

Nå viser det seg at det er enda verre enn vi trodde.

Da forskere ved NTNU kritiserte Rystads rapport, gikk rektor Anne Borg ved NTNU imot dem.

Hun anklaget dem for å ha en uhensiktsmessig tone som ødela debatten.

Universitetsavisa ba om innsyn i Borgs tekstmeldinger, og disse viser at det var Knut Sunde, direktør for bransje- og

industripolitisk avdeling i Norsk Industri, som presset henne til å kritisere forskerne o�entlig.

Norsk Industri har altså en direktør som først bestiller en rapport med en forutbestemt konklusjon, og når

forskere kritiserer rapporten, engasjerer han ikke i en saklig debatt, men får forskernes overordnede til å

kritisere dem.

Det er usmakelig. For å si det mildt.

Norsk Industris mangeårige leder Stein Lier Hansen annonserte nylig at han slutter ved nyttår.

På vei ut døren kan han gjøre en tjeneste for arbeidsgiveren sin: Nemlig å sparke Knut Sunde.
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Leder

En hodeløs håndtering av
atomkraftdebatten

❝Det er lov å gjøre 
feil. Men det tok to 
dagers ganske 
presis kritikk før 
Borg innså at hun 
hadde gjort nettopp 
det.

R ektoren ved NTNU i Trond-
heim, Anne Borg, tråkket or-
dentlig i salaten denne uken.
Hun kastet seg inn i den ener-

giske debatten om atomkraft i Norge. Med
skarp kritikk av egne forskere.

Jonas Kristiansen Nøland og Martin Nød-
land Hjelmeland hadde nemlig tillatt seg å
kalle en rapport for et «bestillingsverk».
Rapporten fra Rystad Energy konkluderer
med at atomkraft neppe er realistisk i
Norge på et par tiår.

Ettersom rapporten er bestilt av NHO,
kalte forskerne rapporten et «partsinnlegg
og påvirkning kjøpt og betalt» i et intervju
med Dagens Næringsliv. Dette fikk rektor
Borg til å reagere. Hun tok «sterk avstand»
fra karakteristikkene. I et debattinnlegg
skrev hun: «Jeg ønsker å understreke at ut-
sagnene i artikkelen er en retorikk og en
diskusjonsform jeg ikke kan stå inne for
som rektor ved NTNU. Det må stå for Nø-
lands og Hjelmelands regning.»

Dette er meget spesielt fra en rektor ved
et norsk universitet.

Forskerne er frie, heldigvis. Og joda, ka-
rakteristikkene er harde. De er ikke spesi-
elt godt begrunnet i det aktuelle inter-
vjuet. Men NTNU som institusjon skal ikke
«stå inne for» hvordan forskerne ordlegger
seg. Dette burde være helt elementært for
en rektor.

Nå kan det hende at hennes dømmekraft

er blitt påvirket. Hun har omsider bekla-
get. Det skjedde etter at Universitetsavisa
skrev om hennes utbredte kontakt nett-
opp med NHO i denne saken. I tekstmel-
dinger til NHOs visedirektør Anniken
Hauglie skrev Borg at uttalelsene «ikke er
gjort på vegne av NTNU». Norsk Industris
Knut E. Sunde skrev til henne at «nå ser vi
frem til at dere går ut og kommenterer
dette, ellers må vi etterlyse ledelsen». Det
trengte ikke NHO-foreningen. Ledelsen
valgte dessverre å gå ut selv.

For Borg burde ha svart at ledelsen ved
NTNU hverken kan eller skal svare for hva
enkeltforskere mener på sine forsknings-
felter. Denne trangen til å holde en institu-
sjon ansvarlig for hva enkeltakademikere
mener, er bekymringsfull. Man må for-
vente at en rektor er en motvekt til dette.

NHO har åpenbart trykket på for å få
NTNU-rektoren til å ta avstand. Til alt
overmål fikk Sunde også lese gjennom
innlegget til Borg før det ble sendt til DN.

Det er lov å gjøre feil. Men det tok to da-
gers ganske presis kritikk før Borg innså at
hun hadde gjort nettopp det. Håndterin-
gen vitner om, som ytringsfrihetsjurist
Anine Kierulf påpekte, en manglende for-
ståelse for både hva et universitet er og
hva frie forskere er.

Det er ganske urovekkende for en uni-
versitetsrektor.

Sagt i uken
kere, navere og tjukkaser, for å
nevne noen. Nettavisen lister
opp grupper som har latt seg
krenke av den finske skribenten
Sanna Sarromaas artikler.

Og hvor var Bymiljøetaten da
Rema 1000 hadde julebord for
400 medarbeidere, med kon-
sert i Kampen kirke, og plas-
serte ni gigantiske turistbus-
ser – alle parkert episk ulovlig
og uten tillatelse – slik at det
okkuperte all normal ferdsel
på Kampen? Jeg så ikke en
eneste parkeringsvakt. Men
for andre skrives det ut parke-
ringsbøter i hytt og vær, påpe-
ker en nå tydelig irritert (og selv

bøtelagt) politisk redaktør Eirik
Mosveen i Avisa Oslo.

En nisse ble stjålet fra en hage
i Alta onsdag. I løpet av en ti-
mes tid hadde politiet sporet
opp tyven og levert den tilbake
til eieren. Politiet ga ingen de-
taljer om nissen, som hvor stor
den er eller lignende, melder
NTB.

Den norske kirkes forkynnelse
kan gi mennesker et falskt håp
om frelse. Pastorene Alf Kåre
Dalsbø og Steinar Lofnes adva-
rer i Vårt Land. Ateister flest er
trolig enige.

Kvart år når skattelistene blir
offentleggjorde, er det fleire
som får telefon frå nokon på
Firda om dei ønskjer å kom-
mentere på kva dei tente eller
hadde i inntekt i fjor. Mange
svarar nei. Bladet Firda kom-
mer likevel til å fortsette med
denne ringingen.

Store lepper og store kinnbein
er helt ut nå. Adresseavisen har
intervjuet ekspert.

Det er kvener, hundeeiere, folk
med dobbeltnavn, haldensere,
sydenturister, folk fra Gjøvik,
finnmarkinger, nynorskbru-
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Rektor får refs
 Klassekampen. 09.12.2023. Side: 10-11

Aleksander Åsnes

Rektoren ved NTNU kritiserte eigne forskarar i eit
lesarinnlegg som NHO fekk lese før det vart sendt.

«Bestillingsverk». Det kalla forskar Jonas Nøland ein
rapport om kjernekraft frå Rystad Energy, da han vart
intervjua av Dagens Næringsliv (DN) førre veke.

Nøland og forskarkollegaen Martin Hjelmeland uttrykte
seg sterkt kritisk til det faglege grunnlaget bak
rapporten. Rapporten var bestilt av NHO, Norsk Industri
og Fornybar Norge. Den konkluderte med at kjernekraft
i Noreg var så dyrt at det ikkje var ein god energiform
for Noreg de neste åra.

Nøland og Hjelmeland har også publisert ein rapport
om kjernekraft med motsett konklusjon av den frå
Rystad Energy.

Nokre dagar seinare skreiv Anne Borg, rektor ved
Norges teknisk-vitenskapelige universitet (NTNU), eit
lesarinnlegg i DN. Der kritiserte ho forskarane og
understreka at dei ikkje uttalte seg på vegner av
universitetet.

Torsdag avslørte Universitetsavisa at Borg hadde tett
kontakt med Norsk Industri-direktør Knut Sunde før ho
skreiv lesarinnlegget. Sunde fekk også lese igjennom
det.

I ei tekstmelding til Borg skriv Sunde: «Jeg ser fram til
at dere går ut og kommenterer dette, ellers må vi
etterlyse ledelsen».

Også NHO-direktør Anniken Hauglie melda med Borg
før rektoren sende frå seg lesarinnlegget.

– Oppsiktsvekkjande

Forskar Jonas Nøland seier til Klassekampen at han er
overraska over det som har kome fram.

– Vi tykkjer det er veldig oppsiktsvekkjande at dei som

har bestilt den rapporten vi kritiserte, i ettertid går til vår
rektor for å leggje press på henne for å kritisere oss.
Det var kanskje feil ordval av oss å bruke omgrepet
bestillingsverk om rapporten, men no framstår det jo
som vi får bestillingsrefs frå rektor på NTNU, seier han.

Nøland er bekymra for at dette kan gjere det
vanskelegare for andre forskarar å uttale seg offentleg.

– Eg har fleire kollegaer som ikkje er glade i å uttale
seg offentleg, og som vegrar seg for å vere med i
debatten om energipolitikk. Då trur vi at det kan ha ein
nedkjølande effekt på den offentlege debatten at rektor
går ut og refsar oss offentleg etter eit lesarinnlegg,
seier han.

Etterlyser diskusjon

Nøland understrekar at dei i ettertid har skjøna at
omgrepet bestillingsverk var feil ordval. Han meiner
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likevel at resten av innhaldet i innlegget står seg godt,
og undrar seg over kvifor Norsk Industri og NHO ikkje
tek fatt i det faglege i kronikken.

Nøland meiner og at denne saka syner det
problematiske med at det er så tette band mellom
NHO og NTNU.

– Vi trur generelt at det er eit problem at det oppstår
tette koplingar mellom universitet og pressgrupper
som NHO. Eit universitet skal ikkje gå i flokk, slik
næringslivet ofte gjer. Eit universitet er eit
usemjefelleskap, seier han.

Har ikkje tid til intervju

Klassekampen har vore i kontakt med
presserådgjevaren til NTNU-rektorAnne Borg, men ho
hadde ikkje tid til intervju. Det har heller ikkje Knut
Sunde i Norsk Industri, men han skriv i ein e-post til
Klassekampen at han meiner at dei to forskarane
brukte for lada ord i lesarinnlegget.

«For meg var det et poeng å påpeke overfor NTNUs
rektor at jeg synes professoren i tilfellet
atomkraftdebatten brukte unødvendig ladede ord, der
det virket som han bevisst latterliggjorde andres
meninger. Det skaper et uheldig debattklima», skriv
Sunde.

Han understrekar at Norsk industri ikkje har konkludert
med om kjernekraft er positivt for Noreg eller ikkje,
men at dei meiner det ikkje er realistisk før tidlegast
slutten av 2040.

Viseadministrerande direktør i NHO Anniken Hauglie
seier til Klassekampen at ho reagerte på
kommentarane til dei to forskarane.

– Forskarar må kunne seie kva dei vil, men generelt
sett er det meir opplysander om ein argumenterer
fagleg, framfor å gå på prosess og person. Sistnemnde
form bidreg ikkje til noko auka fagleg innsikt for oss
som er ute etter nettopp det.

– Forstår ikkje

Jussprofessor Anine Kierulf har leia eit offentleg utval
som såg på akademisk ytringsfridom, og ho er
knallhard i sin kritikk mot Anne Borg.

– Her syner NTNU-rektoren at ho ikkje forstår kva eit
universitet er, og det er jo urovekkande med tanke på
at ho leiar landets største. Ho ser også ut til å ikkje
forstå kva frie forskarar er, og kva deira rolle i eit
samfunn er.

– Det var sterke ord?

– Ja, men at forskarar snakkar på eigne vegner, og
ikkje på vegner av universitetet, det er på
innføringskurs i akademia.

Kierulf meiner rektoren har gått langt over grensa.

– Eg som akademikar kan gjerne skrive eit lesarinnlegg
der eg kritiserer andre forskarar, og argumenterer mot
dei. Når du er arbeidsgjevar og sjefen til desse
forskarane, så handlar det om rolleforståing.

Kierulf peiker på at Borg i sitt lesarinnlegg gjer det klart
at ho uttalar seg som sjefen deira.

– Det ville ha vore utfordrande på kvar ein
arbeidsplass, men på ein akademisk institusjon er det
særskilt utfordrande fordi det kan bidra til at nokre får
mindre lyst til å ytre seg i det offentlege.

I Universitetsavisa har Anne Borg beklaga at ho
kritiserte forskaranes ordval. Ho skriv til avisa at ho
ynskja å sette fokus på behovet for eit godt
debattklima i faglege diskusjonar, ikkje avgrensa deira
rett til å ytre seg. Ho seier at ho ikkje følte seg pressa
av NHO til å svare forskarane.

Rystad-rapporten

På oppdrag frå NHO laga Rystad Energy ein rapport
om kjernekraft og potensialet til kjernekraft i Noreg.
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To forskarar ved NTNU kritiserte rapporten, og meinte
at den var fagleg svak. Rektor ved NTNU gjekk ut med
ein offentleg refs av dei to forskarane.
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NTNUs forskere har full ytringsfrihet, understreker rektor / NTNU's
researchers have full freedom of expression, emphasizes the
rector

Alle ansatte 09.12.2023 Av Jan Erik Kaarø

NTNUs styre blir kalt inn til et ekstraordinært møte, etter ønske fra de tre representantene for vitenskapelig ansatte,

Aksel Tjora, Bjørn Helge Skallerud og Ingrid Bouwer Utne. Tidspunkt for møtet er ikke fastsatt.

Tema for møtet blir rektor Anne Borgs kritikk av to forskere i et innlegg i Dagens næringsliv på tirsdag, og hennes kontakt med

ledere i Næringslivets Hovedorganisasjon (NHO) om samme sak. 

I dag har rektor sendt følgende leserinnlegg til medier som har skrevet mye om saken;

NTNUs forskere har full ytringsfrihet

Min ytring om uttalelsene til NTNU-forskerne Jonas Kristiansen Nøland og Martin Nødland Hjelmeland i Dagens Næringsliv
5.desember har ført til diskusjon. Enkelte har oppfattet mine uttalelser som en begrensning av ytringsfriheten ved NTNU. Jeg ser at
debatten er berettiget. Nøland og Hjelmeland er selvsagt i sin fulle rett til å fremføre sine synspunkter på den måten de mener er
best. Jeg beklager at jeg kritiserte forskernes ordbruk.

Å diskutere og delta i o�entlig debatt er en viktig del av samfunnsoppdraget til NTNU. Hensikten med mitt innlegg var å sette
søkelyset på behovet for et godt og respektfullt debattklima i faglige diskusjoner. Dette er spesielt viktig i kontroversielle saker.
Kierulf-rapporten om akademisk ytringsfrihet, som kom i fjor, satte fokus på viktigheten av et godt ytringsklima. Jeg er glad for at vi
har stor takhøyde i akademia, der det også er rom for å kritisere rektorer.

NTNU samarbeider tett med mange aktører i arbeidslivet. En absolutt forutsetning i dette samarbeidet er at partene skal opptre
uavhengig. Det er riktig at jeg hadde kontakt med NHO før innlegget ble publisert i DN, men dette påvirket verken at jeg skrev, eller
hva jeg skrev. 

Avslutningsvis vil jeg poengtere at jeg burde ha kontaktet de to forskerne før innlegget ble publisert. Det er en lærdom jeg tar med
meg videre. Jeg har invitert dem til en samtale, og ser fram til en god prat. 

 Anne Borg
 Rektor NTNU

NTNU's researchers have full freedom of expression, emphasizes
the rector

NTNU's board is called to an extraordinary meeting, at the request of the three representatives for academic sta�,

Aksel Tjora, Bjørn Helge Skallerud and Ingrid Bouwer Utne. The time for the meeting has not been set.

The topic of the meeting will be rector Anne Borg's criticism of two researchers in an article in the newspaper Dagens næringsliv

(DN) on Tuesday (in Norwegian), and her contact with leaders in the Norwegian Confederation of Business and industry (NHO)

about the same issue.

Today, the rector has sent out the following letter to the newspapers which has covered the matter most extensively;

https://innsida.ntnu.no/person/kaaroje
https://www.dn.no/innlegg/ntnu/kjernekraft/rystad-energi/det-gronne-skiftet-er-tjent-med-en-sunn-ytringskultur/2-1-1564918
https://www.dn.no/innlegg/ntnu/kjernekraft/rystad-energi/det-gronne-skiftet-er-tjent-med-en-sunn-ytringskultur/2-1-1564918
https://www.dn.no/innlegg/ntnu/kjernekraft/rystad-energi/det-gronne-skiftet-er-tjent-med-en-sunn-ytringskultur/2-1-1564918


NTNU's researchers have full freedom of expression 

My readers letter about the statements of NTNU researchers Jonas Kristiansen Nøland and Martin Nødland Hjelmeland in Dagens
Næringsliv on 5 December has led to discussions. Some have perceived my statements as a limitation of freedom of expression at
NTNU. I see that the debate is justi�ed. Nøland and Hjelmeland are of course fully entitled to present their views in the way they
think is best. I apologize for criticizing the researchers' use of words.

Discussing and participating in public debate is an important part of NTNU's mission. The purpose of my post was to put the
spotlight on the need for a good and respectful debate climate in professional discussions. This is particularly important in
controversial topics. The Kierulf report on academic freedom of expression, which came out last year, focused on the importance of
a good expression climate. I am glad that we have a high ceiling in academia, where there is also room to criticize rectors.

NTNU collaborates closely with many actors in business and industry. An absolute prerequisite in this collaboration is that the
parties must act independently. It is true that I had contact with NHO before the article was published in DN, but this did not a�ect
either the fact that I wrote, or what I wrote.

I would also like to point out that I should have contacted the two researchers before the readers letter was published. It is a lesson I
will take with me further. I have invited both to a conversation, and I look forward to a good chat.  

Anne Borg
Rector NTNU

Oppdatert: 21.18 09.12.2023 Åpne saken i ny fane/vindu 

https://innsida.ntnu.no/start/#feed//372020f3-c32e-3f86-8c3e-9726620fb539
https://innsida.ntnu.no/start/#feed//372020f3-c32e-3f86-8c3e-9726620fb539
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Kulturproblem ved NTNU?

Nyheter Kultur Sport Debatt Eiendom eAvis Marked JK

https://ad.doubleclick.net/pcs/click?xai=AKAOjssLXpE1dnpM2koJ6aDPX-US9al1KOzellhjJusKAmBW0hL7G08kmFbN4zbSbioEuVkzob6SjsXqIG8rNZOt7Hj2StSs2yzAdLvZnNOGGhAAQqhF1gxN6KFVJwyo5zKmAA_Sc8Mdp4ny_GST26ctj__-dbk3XiM4MoWXmKRYTMPZOF7Yy2C280l24Fba211tE0qxBc_kZEucs_yXxQnIxdzppZ0fmomeHnccxX5GbW0ztBKMOoBZlSPR5Xwqoyo_9pAUzqV_tKhux5V0jKBQ3KssHlS_sY0GesQXegr0FXhYs8YNJIR0dHMjLAWanSzUoOdxzUWJ2r_ijWgbrds8yoNnzOaFC2vYEdESMpDIlDOPeCjagRUSJ5lvaCZlUaYVJoO87dSBJvEH3tJe90Qx74Hw7NLEhMoR7CkFegWPVxjncRSZOUT4fl439_Ei5A9k69k3T_PRUZ-xBef40kbFOm8eP5iZ3SmbOy4fyigoO0zY1rTO9oTRqlR8Z_Z0kjds6cdCzfaQ35sL0bMJMj73m5LR3jhtcCclo396qroAdSkA3rbputFp1MQ9yBhPDnul-XxkjzHAtrqIvGtBOtwsadr2C-mZZJBoEbbHbHT_1SoHX-WCwxvgF0DmNTVZZLRZJP7fmvncQxOb07TZXs4QFnVs-iRPYHF8bLTaZ77nghXzpydAiC7Zs2EiFZFjSA1NcPygqYYZk9SOd3eSvkdysnRYlX7V99JriRTfE3mdG0xiJmK60UbRzpQQiWE2wAErMEQKgkBIqBI9f1TjKzcD8hYE8u_26sHDH6n9SOVJ7FT0rQsIhxOxvM6BAH7HGOg3Ivh8Kj3HgqaqCwP4fCv-3HgEnPIUSpnD8-bGFLsteGh51rfd20F0OdfvPU37Iobkn1g34RmxghtiNkDfHtoKE9wuu4hcEs6o2uZFGVM8JWRmaPR3E2XTMOHu5v1Hx1CC9Knd-4LofSwQHIram836pNQg4sattLZ2qXkGIF7hCZNBr71ZuRKOZqccZ_hHgbOo6oxTCHAFQMztN6YZP7_0YWHI_obXdWpIkxal-npGnBm9PS57Sz00s_yq7YQCLf_rIbVJz6X8wzhNCFukVzbhCU2ZIq3gYy5JhXKun30K2jrA_g-_LJlintbzi2Szhkej_eIQEvaCEmmox3aEHAH_7F7U9SCHnmdEO-2oxPuOtKCjDKQ0zh_uwRaEjjcIyy_ESp3tJ8A3FBWVQ-oW8utabIWxJhS2jvfpejWlfZQJn6V6sfVsIuMNOthf-quQikn-WeewV-Z2_ZNo23z_0YUbOk_lFaWLVF4P6aq-oCiUvtyxuy2JwtQEBDWA8hTh6V4NHUR3Fg46f7D0GNJMOy7nNnn7OjgMRAp-5fmussFCBPhb6nGKJPPxDxseHSHuloBczPJ7psEO7kMCr43JgsHxGDRrYyhMGrUqPsESb8zOQ16QTmev2XDfKmG5ab-UlAITYXOESJ4lLVhHgV1CSgg3nobMBapFMFQLuQ&sai=AMfl-YTH4g28zHJFGHZYcSQrLw_uCIjvx_VJ07b0_DLK8cnp2ZMDci2BPAhNaURn3FHKzJ-mrLYkoa-oVC5kLe1vevkqKZRk3elg1xnIPf4wWy-zEct0mrBE1nfJmuI3CJaCrg_uiWeAc1AKXootztEjLdVmdverYMjDrW92LetqX7MyUXUfJ7unQ6CO-outZrB1IYDwPh2PGDt8qnlC25U&sig=Cg0ArKJSzGAzGfDJ52Qq&pr=63:3.212430669579203&fbs_aeid=%5Bgw_fbsaeid%5D&crd=aHR0cHM6Ly9zcGFyZWJhbmsxLm5v&urlfix=1&adurl=https://adx.adform.net/adx/ssp/clk/%3Fdata%3DBLdvwKF2-haCTrWjk8WNv3e3DM-2xURAA8gvT3btyh74yP9Xjlqlow6NDGtigHa28ngSH63b1aYm_RUvenwOPeGwnF7b8CNp6EP_QhgRURGjD-F5dLvVzk3rJ7qWMmir6DLtSy-b3rYTf71xVQTwRRev6FupWox3js-KKY-JIiohhPhRLTRYLaUMi0-dZLoWkWuGP4dtk0lg7YRGp0RZTEt5Egf9vuazDmdlVlp1S-JwGT9NrSTM6hRTBG1YnUuq0%26adxvars%3Dv_4B-NiJP0jwn9tO4UgwIA907AYbWhvb6xApy8q8XAbuJNhyjl849pbV0LKsP02kNdcJxyztXwSXYY38qikFtYWE_Mwy21hao-4bqR18OtnsNYqM4G70NyvGJQVe3EZkZ_5ddW2MflZe9L81oY7F2-rIII1QL9367y1QwED3iD1dpEeIP9bP0A6NDGtigHa2oJTf50Y1DNxeVZPhWY5qrDZ4s0UH6cq88jna2CQ29Bnv6z_ZfHtO3vxPLF_otIJUlste0hpb0tdflnUeEy8FALAcbPoHp0nX0%26r%3Dhttps://www.sparebank1.no/nb/smn/om-oss/nyheter/regnskapsradgiver-truls-brenner-for-bedriften-din.html%3Fcid%3Ddisplay%3B%3Bdv360%3B%3Bsmb-nl_regnskapshuset-rh%3B%3Bregnskapsradgiver-truls
https://ad.doubleclick.net/pcs/click?xai=AKAOjssLXpE1dnpM2koJ6aDPX-US9al1KOzellhjJusKAmBW0hL7G08kmFbN4zbSbioEuVkzob6SjsXqIG8rNZOt7Hj2StSs2yzAdLvZnNOGGhAAQqhF1gxN6KFVJwyo5zKmAA_Sc8Mdp4ny_GST26ctj__-dbk3XiM4MoWXmKRYTMPZOF7Yy2C280l24Fba211tE0qxBc_kZEucs_yXxQnIxdzppZ0fmomeHnccxX5GbW0ztBKMOoBZlSPR5Xwqoyo_9pAUzqV_tKhux5V0jKBQ3KssHlS_sY0GesQXegr0FXhYs8YNJIR0dHMjLAWanSzUoOdxzUWJ2r_ijWgbrds8yoNnzOaFC2vYEdESMpDIlDOPeCjagRUSJ5lvaCZlUaYVJoO87dSBJvEH3tJe90Qx74Hw7NLEhMoR7CkFegWPVxjncRSZOUT4fl439_Ei5A9k69k3T_PRUZ-xBef40kbFOm8eP5iZ3SmbOy4fyigoO0zY1rTO9oTRqlR8Z_Z0kjds6cdCzfaQ35sL0bMJMj73m5LR3jhtcCclo396qroAdSkA3rbputFp1MQ9yBhPDnul-XxkjzHAtrqIvGtBOtwsadr2C-mZZJBoEbbHbHT_1SoHX-WCwxvgF0DmNTVZZLRZJP7fmvncQxOb07TZXs4QFnVs-iRPYHF8bLTaZ77nghXzpydAiC7Zs2EiFZFjSA1NcPygqYYZk9SOd3eSvkdysnRYlX7V99JriRTfE3mdG0xiJmK60UbRzpQQiWE2wAErMEQKgkBIqBI9f1TjKzcD8hYE8u_26sHDH6n9SOVJ7FT0rQsIhxOxvM6BAH7HGOg3Ivh8Kj3HgqaqCwP4fCv-3HgEnPIUSpnD8-bGFLsteGh51rfd20F0OdfvPU37Iobkn1g34RmxghtiNkDfHtoKE9wuu4hcEs6o2uZFGVM8JWRmaPR3E2XTMOHu5v1Hx1CC9Knd-4LofSwQHIram836pNQg4sattLZ2qXkGIF7hCZNBr71ZuRKOZqccZ_hHgbOo6oxTCHAFQMztN6YZP7_0YWHI_obXdWpIkxal-npGnBm9PS57Sz00s_yq7YQCLf_rIbVJz6X8wzhNCFukVzbhCU2ZIq3gYy5JhXKun30K2jrA_g-_LJlintbzi2Szhkej_eIQEvaCEmmox3aEHAH_7F7U9SCHnmdEO-2oxPuOtKCjDKQ0zh_uwRaEjjcIyy_ESp3tJ8A3FBWVQ-oW8utabIWxJhS2jvfpejWlfZQJn6V6sfVsIuMNOthf-quQikn-WeewV-Z2_ZNo23z_0YUbOk_lFaWLVF4P6aq-oCiUvtyxuy2JwtQEBDWA8hTh6V4NHUR3Fg46f7D0GNJMOy7nNnn7OjgMRAp-5fmussFCBPhb6nGKJPPxDxseHSHuloBczPJ7psEO7kMCr43JgsHxGDRrYyhMGrUqPsESb8zOQ16QTmev2XDfKmG5ab-UlAITYXOESJ4lLVhHgV1CSgg3nobMBapFMFQLuQ&sai=AMfl-YTH4g28zHJFGHZYcSQrLw_uCIjvx_VJ07b0_DLK8cnp2ZMDci2BPAhNaURn3FHKzJ-mrLYkoa-oVC5kLe1vevkqKZRk3elg1xnIPf4wWy-zEct0mrBE1nfJmuI3CJaCrg_uiWeAc1AKXootztEjLdVmdverYMjDrW92LetqX7MyUXUfJ7unQ6CO-outZrB1IYDwPh2PGDt8qnlC25U&sig=Cg0ArKJSzGAzGfDJ52Qq&pr=63:3.212430669579203&fbs_aeid=%5Bgw_fbsaeid%5D&crd=aHR0cHM6Ly9zcGFyZWJhbmsxLm5v&urlfix=1&adurl=https://adx.adform.net/adx/ssp/clk/%3Fdata%3DBLdvwKF2-haCTrWjk8WNv3e3DM-2xURAA8gvT3btyh74yP9Xjlqlow6NDGtigHa28ngSH63b1aYm_RUvenwOPeGwnF7b8CNp6EP_QhgRURGjD-F5dLvVzk3rJ7qWMmir6DLtSy-b3rYTf71xVQTwRRev6FupWox3js-KKY-JIiohhPhRLTRYLaUMi0-dZLoWkWuGP4dtk0lg7YRGp0RZTEt5Egf9vuazDmdlVlp1S-JwGT9NrSTM6hRTBG1YnUuq0%26adxvars%3Dv_4B-NiJP0jwn9tO4UgwIA907AYbWhvb6xApy8q8XAbuJNhyjl849pbV0LKsP02kNdcJxyztXwSXYY38qikFtYWE_Mwy21hao-4bqR18OtnsNYqM4G70NyvGJQVe3EZkZ_5ddW2MflZe9L81oY7F2-rIII1QL9367y1QwED3iD1dpEeIP9bP0A6NDGtigHa2oJTf50Y1DNxeVZPhWY5qrDZ4s0UH6cq88jna2CQ29Bnv6z_ZfHtO3vxPLF_otIJUlste0hpb0tdflnUeEy8FALAcbPoHp0nX0%26r%3Dhttps://www.sparebank1.no/nb/smn/om-oss/nyheter/regnskapsradgiver-truls-brenner-for-bedriften-din.html%3Fcid%3Ddisplay%3B%3Bdv360%3B%3Bsmb-nl_regnskapshuset-rh%3B%3Bregnskapsradgiver-truls
https://fra1-ib.adnxs.com/click2?e=wqT_3QKaAfCBmgAAAAMAxBkFAQiV6durBhDYmZrBlb_eyS8YifmN4PTV2KYTIOrP3AYo5Esw5Es4AkD51bmCAUjd0mNQAFoDVVNEYgNOT0to1Adw9AN4wcR9gAGyiAaIAQGQAQGYAQSgAQKpARALtaZ5FyFAsQEQC7WmeRchQLkBAAAAwB7FMkDBAREUPMkBEAu1pnkXIUDYAQDgAQA./s=e7a380286177ef4e872f0180d07ee9f3ea62e43a/bcr=AAAAAAAA8D8=/cnd=%21ERbfSAixtaQbEPnVuYIBGN3SYyAEKAAxd76fGi9NV0A6CUZSQTE6NjQwMECXRUlVavZAK9AlQFEAAAAAAAAAAFkAAAAAAAAAAGEAAAAAAAAAAGkAAAAAAAAAAHEAAAAAAAAAAHgAiQEAAAAAAADwPw../cca=OTcwMCNGUkExOjY0MDA=/bn=99378/clickenc=https%3A%2F%2Fwww.innherred.no%2Fpkk%2F
https://fra1-ib.adnxs.com/click2?e=wqT_3QKaAfCBmgAAAAMAxBkFAQiV6durBhDYmZrBlb_eyS8YifmN4PTV2KYTIOrP3AYo5Esw5Es4AkD51bmCAUjd0mNQAFoDVVNEYgNOT0to1Adw9AN4wcR9gAGyiAaIAQGQAQGYAQSgAQKpARALtaZ5FyFAsQEQC7WmeRchQLkBAAAAwB7FMkDBAREUPMkBEAu1pnkXIUDYAQDgAQA./s=e7a380286177ef4e872f0180d07ee9f3ea62e43a/bcr=AAAAAAAA8D8=/cnd=%21ERbfSAixtaQbEPnVuYIBGN3SYyAEKAAxd76fGi9NV0A6CUZSQTE6NjQwMECXRUlVavZAK9AlQFEAAAAAAAAAAFkAAAAAAAAAAGEAAAAAAAAAAGkAAAAAAAAAAHEAAAAAAAAAAHgAiQEAAAAAAADwPw../cca=OTcwMCNGUkExOjY0MDA=/bn=99378/clickenc=https%3A%2F%2Fwww.innherred.no%2Fpkk%2F
https://www.innherred.no/debatt/leder/
https://www.innherred.no/
https://www.innherred.no/nyheter/
https://www.innherred.no/kultur/
https://www.innherred.no/sport/
https://www.innherred.no/debatt/
https://www.innherred.no/eiendom/
https://innherred.e-pages.pub/
https://midt.polarismedia.no/innherred/


▼ ANNONSE

Du leser nå en lederartikkel. Den uttrykker Innherred sin mening.

Fredag denne uka blir det ekstraordinært styremøte ved NTNU, hvor styret skal vurdere rektor Anne Borgs håndtering av saken.
FOTO: MARIANN DYBDAHL / ADRESSEAVISEN

Espen Leirset

Oppdatert: 1 time siden

Rektor Anne Borg står i storm etter at hun refset egne forskeres ordbruk. Det kan
dessverre se ut som NTNU har et kulturproblem, som Anne Borg bør ta på stort
alvor.

Rektoren har dummet seg ut ved å irettesette egne forskere. Nå skal hun bøte på
skaden ved å møte dem under �ire øyne. Dette er betenkelig. Det er lite som har
mer avkjølingse�ekt for en samfunnsdebattant enn å bli kontaktet av sin rektor
fordi hun reagerer på debattantens ordvalg. En leder ved et universitet bør ikke ha
noe behov for å «ta en prat» med forskere som har debattert i o�entligheten.
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Ansattes ytringsfrihet har også vært aktuelt ved Nord universitet. Dette er i ferd
med å bli et vanlig problem ved universiteter i den vestlige verden. Rammene for å
ytre seg blir stadig klammere. Å uttale seg utenfor det rådende konsensus er
vanskelig. Særlig innen tema som klima, kjønn og ulike identitetsspørsmål.
Vitenskapshistorien er full av eksempler på at det trengs forskere som uttaler seg
utenfor den etablerte enigheten. NTNU har gjennom den såkalte Eikrem-saken
vist at de har et umodent syn på ansattes ytringsfrihet.

https://www.innherred.no/av/espen-leirset
https://www.khrono.no/anne-borg-sier-unnskyld-til-forskerne-styreleder-vil-ha-ekstraordinaert-styremote/832098
https://www.forskerforum.no/marianne-brattgjerd-fikk-beskjed-om-at-hun-ikke-bor-bruke-forskertittelen-sin-i-innlegg-som-dette/
https://www.khrono.no/forsker-mener-hun-ble-presset-ut-av-jobben-fordi-forskningen-var-for-kritisk/831907
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UTFORSK TEMA:

YTRINGSFRIHET ANINE KIERULF NTNU NORSK INDUSTRI

Ansattes ytringsfrihet er et problem ved stadig flere universiteter. Dessverre ser det ut som NTNU er blant de som
har et kulturproblem, skriver redaktør Espen Leirset.

I denne debatten går det en kon�iktlinje mellom de som vil prioritere vindkraft, og
de som mener Norge bør vurdere kjernekraft. Det er sterke økonomiske interesser
i det grønne skiftet. Derfor er det behov for en maktanalyse av debatten for å forstå
de ulike posisjonene. Dessverre ser NTNUs rektor ut til å være lite bevisst dette.
Istedet logrer hun for Norsk Industri, som representerer bedrifter med sterke
økonomiske interesser i det grønne skiftet og særlig vindkraft.

Fredag denne uka blir det ekstraordinært styremøte ved NTNU, hvor styret skal
vurdere rektor Anne Borgs håndtering av saken. Enkelte krever nå rektorens hode
på et fat. Det �innes trolig en vei ut av Borgs uføre. Det er å etablere et
kompetansehevingsprogram for ledere ved NTNU som har ytringsfrihet for
ansatte som tema. Det må settes på dagsorden i hele organisasjonen. Dersom
rektor Anne Borg skal ta problemet hun har rotet seg opp i på alvor, bør hun hyre
på Anine Kierulf eller andre eksperter på akademisk frihet til seminar for sine
ledere. Slik kan Borg bidra til å løse tillitskrisen NTNU står oppe i.

Publisert: mandag 11. desember 2023 kl. 10:58
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FIKK KRITIKK: Da Jonas Kristiansen Nøland og en kollega omtalte en rapport om atomkraft i Norge som et bestillingsverk, blei det bråk.
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NTNU-ansatte fikk offentlig kritikk av rektor – føler seg dolka i
ryggen
Sjefen for Norges største universitet kritiserte to av sine egne forskere i et leserinnlegg. Nå har styret kalt

inn til ekstraordinært møte.

– Det oppleves som å bli dolka i ryggen.

Det sier førsteamanuensis Jonas Kristiansen Nøland ved NTNU.

Han har de siste ukene fått offentlig kritikk for hvordan han har ordlagt seg. Så har han fått ei unnskyldning fra

sjefen sin, NTNU-rektor Anne Borg. Universitetsavisa har fulgt saken tett.

Det starta med en nyhetssak i Dagens Næringsliv. Der sa forskerne Nøland og Martin N. Hjelmeland ved NTNU at

en ny rapport om kjernekraft var et «bestillingsverk».

Rapporten, som var laga for NHO, konkluderte med at kjernekraft ikke var et godt alternativ for Norge.

Forskerne ved NTNU var helt uenige i det. For nesten samtidig hadde de publisert en annen rapport som var blitt

fagfellevurdert. Den kom til motsatt konklusjon.

Vi bruker informasjonskapsler for å forbedre brukeropplevelsen. Besøk vår informasjonsside for mer detaljer, eller finn lenken i bunnen av NRK.no.
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– Vi synes det er trist at norsk energipolitikk skal la seg påvirke av partsinnlegg og påvirkning kjøpt og betalt av

Fornybar Norge, sa Hjelmeland til DN.

Da rykka NTNU-rektor Anne Borg ut.

Anne Borg er rektor ved Norges største universitet.

FOTO: THOMAS HØSTAD / NTNU

Kritiserte ansattes utspill

Borg skreiv et leserinnlegg i DN og sa at NTNU-forskerne «har en retorikk og en diskusjonsform jeg ikke kan stå

inne for».

Denne uka avslørte Universitetsavisa at rektoren sendte leserinnlegget sitt til en direktør i Norsk Industri før det

kom på trykk.

Avisa kunne fortelle at Norsk Industri, som er en del av NHO, i meldinger til rektoren ønska at ledelsen i NTNU

skulle gå ut og kommentere dette «ellers må vi etterlyse ledelsen».

Borg skreiv ifølge den samme saken i en meldingstråd med Norsk Industri at «akademisk ytringsfrihet og

forståelsen av denne er en del av utfordringen».

Rektoren skreiv også meldinger med sjefen i NHO for å fortelle at universitetet ville følge opp «uttalelser fra

enkeltansatte».

Dermed har det blussa opp en debatt om ytringsfrihet for norske forskere.

NTNU-forsker Nøland mener at rektors rolle er å forsvare forskernes rett til å si det de mener.

– Jeg opplever ikke at hun gjorde det, når hun i stedet har kontakt med mektige, pengesterke krefter.

Enkelttilfelle eller ukultur?

Han sier at han sjøl blei prega av utspillet til den øverste sjefen sin, og at han ikke har tillit til henne nå. Samtidig

vil han fortsette å si hva han mener.
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– Det vi er mer redd for er den nedkjølende effekten det kan ha på andre forskere.

NTNU samarbeider med blant andre NHO.
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Nøland mener NTNU har vært flinke til å skaffe seg et nettverk med det private næringslivet. Blant annet

gjennom et samarbeid med NHO.

– Så har man kanskje ikke sett alle de dilemmaene det er ved pengeinteressene som er knytta til NTNU, og

hva disse kan bety for hvordan man opptrer.

Kollegaen Martin N. Hjelmeland synes hele saken er absurd.

– Jeg er skuffa over at det ser ut til at rektor har løpt ærend for interesseorganisasjoner i en så viktig debatt

om energi og kjernekraft. I slike debatter er akademisk ytringsfrihet essensielt, ikke ei utfordring.

Han legger til:

– Man kan jo lure på om dette er et enkelttilfelle, eller del av en ukultur.

Rektor Anne Borg har nå beklaga at hun kritiserte hvordan hennes ansatte formulerte seg. Hun avviser overfor

NRK at hun følte seg pressa av noen til å skrive innlegget, og sier også at dette var et enkelttilfelle. Hun

understreker at hun skreiv det på eget initiativ.

Du kan lese hele intervjuet med Anne Borg nederst i saken.

Ekstra styremøte

– Det hører ingen sted hjemme, rett og slett, sier Aksel Tjora. Han er en av styrerepresentantene for de

vitenskapelig ansatte ved NTNU.

Han er kritisk til hvordan rektor Anne Borg har opptrådt de siste par ukene.

https://www.nho.no/tema/kompetanse-og-utdanning/artikler/nho-signerer-samarbeidsavtale-med-ntnu/


Aksel Tjora er professor i sosiologi og ansattrepresentant i styret til NTNU.
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– At du tar dialogen med aktører i industrien i stedet for å stå opp for ansatte ved NTNU, det bryter med alle

mulige forventninger til hva en rektor skal gjøre i en sånn situasjon.

Rektor Borg sier hun tar dette til etterretning.

– Norsk Industri tok kontakt med meg fordi de reagerte på ordbruken. Det har jeg forståelse for, og jeg ønska å

klargjøre at ordbruken og formen i saken i DN sto for forskernes regning. Det kunne jeg helt sikkert ha gjort på en

annen måte, sier hun.

Mener rektor må gå av

En av de som har vært mest kritisk til Anne Borg er professor Jon Olaf Olaussen. På Facebook skriver prodekanen

ved NTNU Handelshøyskolen at Borg må gå av.



Professor Jon Olaf Olaussen mener sjefen til de NTNU-ansatte burde forsvare de ansattes rett til å si hva de vil.
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Til NRK sier Olaussen at Borg er med på å svekke folks tillit til universitetene.

– Det aller mest grunnleggende for en rektor ved et universitet er å ha kontroll på dette med akademisk

ytringsfrihet. Det viser hun ganske klart at hun ikke har, og det kan hun ikke feile på.

Saka skal diskuteres på et ekstraordinært styremøte fredag 15. desember, bekrefter styreleder Remi Eriksen til

Adresseavisen.

De skriver at saka også blir tatt opp i Stortinget.

Sivert Bjørnstad (Frp) krever svar fra statsråd for høyere utdanning Sandra Borch, ifølge avisa.

– Jeg beklager



Lørdag ettermiddag skreiv rektor Anne Borg et nytt leserinnlegg. Denne gangen i Universitetsavisa, for å si at

forskere ved NTNU har full ytringsfrihet.

– Nøland og Hjelmeland er selvsagt i sin fulle rett til å fremføre sine synspunkter på den måten de mener er best.

Jeg beklager at jeg kritiserte forskernes ordbruk, skriver rektoren.

I et intervju med NRK søndag ettermiddag sier hun at hun ikke vil spekulere i om styret burde ha tillit til henne.

Hun har heller ingen kommentar til Olaussens påstand om at hun svekker folks tillit til universitetene.
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– Hva betyr akademisk ytringsfrihet for deg?

– Akademisk ytringsfrihet for meg betyr at en skal kunne uttale seg fritt rundt ulike faglige spørsmål, med

utgangspunkt i sin faglige bakgrunn.

– Du skreiv ifølge Universitetsavisa i en meldingstråd med Knut Sunde i Norsk Industri at «akademisk ytringsfrihet og

forståelsen av denne er en del av utfordringen». Hva mener du med det?

– Jeg skjønner hva du spør om. Det som jeg ønsket å understreke var å få et godt debattklima basert på faglige

vurderinger og perspektiver. Og så har jeg jo også blitt irettesatt i så måte etterpå. Det tar jeg til meg.

– Hvordan er akademisk ytringsfrihet ei utfordring, som du skriver?

– Nei, det er ingen utfordring, sier jeg. Det er ikke det. Jeg skjønner at den kan forstås sånn, den formuleringa.

I en e-post søndag kveld legger hun til:

– Det var ment som en presisering til Sunde, vi kan ikke bruke samme regelverk som Norsk Industri ved en

akademisk institusjon.

Borg sier også at:

– Denne saken har bidratt til mye diskusjon, og den diskusjonen har vært viktig og riktig i etterkant av det her, og

jeg har beklaget hvordan det her har kommet ut.

https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg/ntnus-forskere-har-full-ytringsfrihet/394141
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Les hele intervjuet med NTNU-rektor Anne Borg

– Hvorfor beklager du nå kritikken av hvordan forskerne ordla seg?

– Som vi ser, så har det jo gått en stor debatt, og jeg har reflektert. Den debatten som har kommet i etterkant

av innlegget mitt, den er berettiga. Min hensikt var å understreke behovet for et godt debattklima, men

uttalelsene mine blei isteden oppfatta som at jeg forsøkte å begrense ytringsfriheten ved NTNU. Derfor har

jeg beklaget at jeg kritiserte de ordene som forskerne brukte. De er jo selvfølgelig i sin fulle rett til å formulere

seg på den måten de mener er best.

– Hvorfor sendte du leserinnlegget ditt til Norsk industri før du sendte det til Dagens Næringsliv?

– Jeg ønska å informere direktør (Knut, journ. anm) Sunde om hva jeg tok opp i innlegget mitt, før det sto på

trykk. Rett og slett. Og så ønska jeg også å forsikre meg om at jeg hadde forstått hovedessensen fra Rystad-

rapporten, som ikke var tilgjengelig på det tidspunktet, sånn at det var riktig formulert i forhold til hvilke

vurderinger de hadde gjort.

– Det forklarer ikke hvorfor du sendte leserinnlegget ditt til Norsk industri, sånn at de fikk lese gjennom og komme

med eventuelle kommentarer før du, som rektor ved Norges største universitet, sendte det til Dagens Næringsliv?

– Ja, som jeg sa: Jeg ønska å informere Sunde. Som det framgår av en del av det som har vært oppslag, har jeg

i denne prosessen også hatt noen samtaler og noen SMS-utveksling med Knut Sunde. Derfor ønska jeg å

informere han om hva jeg tok opp i innlegget, før det sto på trykk.

– Men hvorfor så du det som nødvendig å legge det på en måte til korrektur hos Norsk industri, før du sendte det

videre til Dagens Næringsliv?

– Det var ikke korrektur. Jeg ønska, som jeg allerede har sagt, å informere han om hva jeg tok opp i innlegget.

Det har jo vært spørsmål om jeg har følt meg pressa i forhold til det her. Det har jeg ikke. Gitt den situasjonen

som var, så ønska jeg å informere om at det kom. Og så burde jeg også ha informert de to forskerne, om at

det kom.

– Jonas Nøland sier at han i dagene etter utspillet ditt var redd for at han skulle si feil ord i sin kontakt med media.

Hva er din kommentar til det?

– Ja, det er jo beklagelig at han har følt det sånn. Som jeg sa så har jeg ikke ment å begrense ytringsfriheten

til mine ansatte. Jeg har også invitert både Jonas Nøland og Martin Nødland Hjelmeland til et møte. Det har

vi ikke fått tatt enda, men jeg ser fram til en prat med dem.

– Nøland sier at din rolle som rektor er å forsvare forskernes rett til å si det de mener. Han opplever at du ikke gjorde

det, når du i stedet har kontakt med mektige, pengesterke interesser. Hvordan vil du kommentere det?

– NTNU samarbeider med mange aktører i arbeidslivet. En absolutt forutsetning i dette samarbeidet er at

partene skal opptre uavhengig. Vi har en samarbeidsavtale med NHO, og det er normalt at vi holder

hverandre orientert når den andre parten blir omtalt i hverandres mediesaker. Forskerne har rett til å si det de

mener, min hensikt var å oppfordre til en konstruktiv tone i debatten. Det er særlig viktig i debatter om

kontroversielle temaer. Så stemmer det at jeg hadde kontakt med NHO før innlegget ble publisert i DN, men

jeg ble ikke presset til å skrive leserinnlegget. Det ble skrevet på mitt eget initiativ. Denne misforståelsen ser

jeg frem til å få oppklart opp når jeg treffer de to forskerne.

– Hva er din kommentar til at en av dine ansatte føler seg dolka i ryggen?

– Ja, som jeg sa så beklager jeg at jeg kritiserte de ordene som forskerne brukte. De er i sin fulle rett til å

formulere seg på den måten de mener er best. Mitt innlegg var ment å understreke behovet for et godt



debattklima.

– Hvordan blir det et godt debattklima ved at rektoren går inn og mener noe om hva hennes egne ansatte skal si, og

hvilken måte de skal formulere seg i media?

– Ja som jeg sa, det er jo ikke min intensjon at det skulle bli sånn, og så ser jeg jo at dette har falt uheldig ut.

Det er jo derfor jeg også har beklaga det her. Det skal være en faglig debatt, og det har jo vært en diskusjon

om i hvilken grad en rektor skal uttale seg. Det kunne sikkert vært gjort på et helt på en helt annen måte.

– Martin N. Hjelmeland sier han sleit med å få sove etter å ha lest hvilken SMS-kontakt du har hatt med folk NHO og

Norsk industri.Hva tenker du om det?

– Nei det er jo ikke bra, slett ikke bra. Vi får snakke om det, når vi møtes.

– Han sier også at det kan se ut til at du har løpt ærend for interesseorganisasjoner i den viktige debatten om energi

og kjernekraft.Hva sier du til det?

– Jeg noterer meg hva han sier. Og så skal jeg snakke med han om det når jeg treffer han.

– Et av styremedlemmene i styret ved NTNU, Aksel Tjora, sier at det at du tar dialogen med aktører i industrien i

stedet for å stå opp for de ansatte ved NTNU, det bryter med alle mulige forventninger til hva en rektor skal gjøre i en

sånn situasjon.Hva er din kommentar?

– Jeg tar til etterretning hva det styremedlemmet sier, og så skal styret ha et ekstraordinært møte.

– Hvorfor tar du dialogen med aktører i industrien før du står opp for dine egne ansatte og deres rett til å si hva de

mener?

– Norsk Industri tok kontakt med meg fordi de reagerte på ordbruken. Det har jeg forståelse for, og jeg ønsket

å klargjøre at ordbruken, og formen i saken i DN, sto for forskernes regning.Det kunne jeg helt sikkert ha gjort

på en annen måte.

– Så vil jeg bare presisere at NTNU samarbeider med mange aktører i arbeidslivet. En absolutt forutsetning i

det samarbeidet er at partene skal opptre uavhengig.Det er helt riktig som du har påpekt at jeg har hatt

kontakt med NHO før innlegget. Men jeg har lyst til å få lov å presisere at det hverken påvirket at jeg skrev,

eller hva jeg skrev.

– Jon Olaf Olaussen sier at det aller mest grunnleggende for en rektor ved et universitet er å ha kontroll på dette med

akademisk ytringsfrihet. Det viser hun ganske klart at hun ikke har, og det kan hun ikke feile på, sier han.Hva er din

kommentar?

– Jeg noterer meg at Olaussen sier det. Så har jeg trådt feil, og så får en lære av sine feil, rett og slett.

– Olaussen sier at du er med på å svekke folks tillit til universitetene ved at du blander deg inn i hvordan dine egne

ansatte skal formulere seg. Hva er din kommentar?

– Nei, jeg har ikke noen kommentar til det.

– Han mener at du bør gå av, har du vurdert det?

– Vi skal som sagt ha et ekstraordinært styremøte. Jeg er ansatt rektor. Jeg er ansatt så lenge styret har tillit til

meg, så det er opp til styret å vurdere.

– Mener du at de burde ha tillit til deg?

– Det skal ikke jeg spekulere i.



Håper ikke andre forskere blir redde for å snakke

Sandra Borch er Norges forsknings- og høyere utdanningsminister, og til NRK sier hun det er viktig med

akademisk ytringsfrihet.

– Jeg er veldig opptatt av at vi skal ha akademisk ytringsfrihet i Norge. Nå verner vi jo også mer om ytringsfriheten

i den nye høgskole- og universitetsloven, så det er viktig.

Videre sier ministeren at det ikke er hennes jobb å gå inn å vurdere enkeltpersoner på institusjonene. Det er det

institusjonene selv som må gjøre.

– Dette er det styret ved NTNU som håndterer, sier Borch.

– Hva betyr akademisk ytringsfrihet for deg?

– Akademisk ytringsfrihet for meg betyr at en skal kunne uttale seg fritt rundt ulike faglige spørsmål, med

utgangspunkt i sin faglige bakgrunn.

– Du skreiv ifølge Universitetsavisa i en meldingstråd med Knut Sunde i Norsk Industri at «akademisk ytringsfrihet og

forståelsen av denne er en del av utfordringen». Hva mener du med det?

– Jeg skjønner hva du spør om. Det som jeg ønska å understreke var å få et godt debattklima basert på

faglige vurderinger og perspektiver. Og så har jeg jo også blitt irettesatt i så måte etterpå. Det tar jeg til meg.

– Når du skriver at akademisk ytringsfrihet er en del av utfordringa? Hva mener du med det?

– Det jeg mener med det er at når en har akademisk ytringsfrihet, så skal den være faglig fundert. Jeg kan ikke

si noe annet enn det. Akademisk ytringsfrihet er et grunnlag for virksomheten ved et universitet.

– Hvordan er det ei utfordring, som du skriver?

– Nei, det er ingen utfordring, sier jeg. Det er ikke det. Jeg skjønner at den kan forstås sånn, den formuleringa.

Men akademisk ytringsfrihet handler om at vi skal kunne ha gode faglige debatter og ytringsfrihet basert på

en faglig diskusjon. Det skal vi selvfølgelig ha, og det er ikke noe problem.

– Hva er da problemet, eller utfordringa, i den her sammenhengen?

– Nei, det er ikke noen utfordring. Og da må du lese det i lys av det jeg har sagt for øvrig om den saken.

Denne saken har bidratt til mye diskusjon, og den diskusjonen har vært viktig og riktig i etterkant av det her,

og jeg har beklaga hvordan det her har kommet ut. Det håper jeg også at en kan respektere.

I en e-post søndag kveld legger hun til:

– Det var ment som en presisering til Sunde, vi kan ikke bruke samme regelverk som Norsk Industri ved en

akademisk institusjon.

– Bare noen dager før alt dette her skjedde, så undertegna du en ny samarbeidsavtale med NHO. Hvordan har det

samarbeidet og den undertegninga prega din håndtering av denne saken?

– Det har ingenting med denne saken å gjøre.

– Er denne kommunikasjonen med eksterne aktører rundt spørsmål om egne ansatte et enkelttilfelle, eller er en del av

en ukultur?

– Enkelttilfelle.

https://www.nho.no/tema/kompetanse-og-utdanning/artikler/nho-signerer-samarbeidsavtale-med-ntnu/


– Frykter du andre forskere kan bli redde for å si sin mening?

– Det håper jeg ikke. Det er ytringsfrihet som har bidratt til mange suksesshistorier man ser i dag.Og forskere skal

forske på det vi kanskje ikke tenker på daglig.Den frie forskningen er svært viktig.

Sandra Borch sier det er viktig med akademisk ytringsfrihet, og hun mener det fører til flere suksesshistorier.
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Slik samarbeidet NTNU-rektoren og NHO 
om leserinnlegget: «Veldig godt skrevet, 
Anne» 

NTNU-rektoren skulle skrive innlegg med kritikk av 
egne ansatte. I en hittil ukjent e-post ba hun NHO-topp 
om råd, slik at innlegget hennes fikk fram «et tydelig 
nok signal». 
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I samme e-post skriver NTNU-rektoren også: 

«Det er ikke ofte jeg går sterkt ut, og jeg må helt sikkert tåle kritikk ift. 
ytringsfrihet, men det må en jo tåle». 

«Veldig godt skrevet, Anne. Så tydelig både kan og bør du være», svarer 
bransje- og industripolitisk direktør i Norsk Industri Knut E. Sunde. 

(Se hele e-post-utvekslingen lenger ned i saken) 

Etter å ha kommunisert med Sunde skrev Anne Borg et leserinnlegg der hun 
tok avstand fra ordbruken til NTNU-forskerne Jonas Kristiansen Nøland og 
Martin Nødland Hjelmeland. 

De to NTNU-forskerne hadde kritisert rapporten «Kjernekraft i Norge», som 
Rystad Energy hadde laget på bestilling fra NHO, Norsk Industri og Fornybar 
Norge. De kalte rapporten bestillingsverk og «kjøpt og betalt». 

Ny informasjon 

Leserinnlegget fra rektor Borg har skapt stor debatt om akademisk 
ytringsfrihet. I en tidligere sak i Universitetsavisa kom det fram at Borg hadde 
hatt kontakt med NHO-topper før hun sendte inn leserinnlegget. 

I et innsyn Adresseavisen har fått fra NTNU mandag kommer det fram ny 
informasjon om kontakten mellom NTNU-rektoren og Sunde i Norsk 
Industri. 

Gjennom en rekke SMS-er diskuterer Borg og Sunde uttalelsene fra forskerne. 
Alle skjermdumpene i denne saken er fra innsynet gitt av NTNU. 

Les hva Anne Borg sier om den omfattende kommunikasjonen lenger ned i 
saken. 

Lovte Haugli å følge opp 

https://www.adressa.no/av/aagot-opheim
tel:99542014
https://www.dn.no/innlegg/ntnu/kjernekraft/rystad-energi/det-gronne-skiftet-er-tjent-med-en-sunn-ytringskultur/2-1-1564918
https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg/direktor-i-norsk-industri-fikk-lese-gjennom-borgs-ytring-for-den-gikk-til-dn/393916


Kommunikasjonen starter tirsdag 28. november, dagen etter at NTNU-
forskerne har gått ut med kritikk mot Rystad-rapporten, som blant andre 
Norsk Industri hadde bestilt. 

Det er Anne Borg som tar kontakt. 

På formiddagen prøver Borg å ringe viseadministrerende direktør i NHO 
Anniken Haugli om saken. Hun sender melding når hun ikke får svar: 

 
FOTO: INNSYN FRA NTNU 

Borg prøver også å få tak i Sunde, uten at det lykkes fordi Sunde er travelt 
opptatt. 

«Utfordrende» akademisk ytringsfrihet 

Senere tirsdag sender Sunde en skjermdump fra et Facebook-innlegg fra 
forsker Nøland. 

Nøland er fortsatt kritisk til rapporten Norsk Industri har bestilt: 



 
FOTO: INNSYN FRA NTNU 

«Agitering på sosiale medier også. Si fra hvis du vil ha vårt interne 
etikkregelverk for slikt til inspirasjon for justeringer», skriver Sunde til NTNU-
rektoren. 

Borg svarer: 

«Takk. Vet at han er aktiv på sosiale medier. Akademisk ytringsfrihet og 
forståelsen av denne er en del av utfordringen her i tillegg.» 

«Ellers må vi etterlyse ledelsen» 



To dager senere kommer det som kan framstå som en purring fra Norsk 
Industri: 

 
FOTO: INNSYN FRA NTNU 

Sunde viser til ny kritikk fra NTNU-forskeren og skriver at han ser fram til at 
«dere går ut og kommenterer dette, ellers må vi etterlyse ledelsen». 



Han får vite at NTNU jobber med et svar, at det har vært styremøte og at hun 
kommer til å sende Sunde leserinnlegget hun har skrevet til Dagens 
Næringsliv. 

«Veldig godt skrevet, Anne» 

I e-posten med leserinnlegget skriver Borg: 

«Før jeg sender denne ytringen til DN, vil jeg gjerne at du tar en titt på om 
du synes det som står om Rystad-rapporten er greit og at det jeg skriver 
gir et tydelig nok signal. 

Det er ikke ofte jeg går sterkt ut, og jeg må helt sikkert tåle kritikk ift. 
ytringsfrihet, men det må en jo tåle. 

Hilsen Anne» 

NHO-topp Sunde er fornøyd. 

«Veldig godt skrevet, Anne 

Så tydelig både kan og bør du være. Det er jo egentlig lett å forstå for alle 
at vi uansett jobbsted må være etterrettelige. Og behandle andre med et 
minstekrav av god oppførsel. 

Igjen, takk 

Knut» 

«Ikke den som tar et hint» 

Anne Borgs leserinnlegg ble publisert i Dagens Næringsliv 5. desember. 

Der skriver hun blant annet at «NTNU-forskeres utsagn om Rystad Energy og 
kjernekraft har en retorikk og en diskusjonsform jeg ikke kan stå inne for som 
rektor ved NTNU». 

https://www.dn.no/innlegg/ntnu/kjernekraft/rystad-energi/det-gronne-skiftet-er-tjent-med-en-sunn-ytringskultur/2-1-1564918


 
FOTO: FAKSIMILE FRA DAGENS NÆRINGSLIV 

Innlegget utløste massiv kritikk fra flere hold. Styremedlemmene fra de 
ansatte i NTNU har krevd ekstraordinært styremøte på grunn av kritikken 
Borg kom med mot sine egne forskere. 

I etterkant av innlegget fra Borg sender Knut E. Sunde i Norsk Industri enda 
en oppfølging på SMS. 

Nå viser han til et intervju med forskerne i Finansavisen. 



 
FOTO: INNSYN FRA NTNU 

«Jonas Nøland er ikke den som tar et hint», skriver Sunde og er oppgitt over at 
rapporten fortsatt omtales som et «bestillingsverk». 

Rektor Anne Borg svarer at JN (Jonas Nøland) «blir fulgt opp» når han er 
tilbake i Trondheim. 

Nøland: Oppfattet det som refs 

– Jeg opplevde det som refs, sier førsteamanuensis og kjernekraftforsker Jonas 
Nøland ved NTNU om debattinnlegget til Anne Borg. 



 
Førsteamanuensis Jonas Nøland FOTO: NTNU 

– Hvordan opplevde du unnskyldningen som kom noen dager etterpå? 

– Jeg opplever unnskyldningen litt sånn halvveis siden hun fortsatt er opptatt 
av tonen i det vi sier. Jeg syns det bør være takhøyde for en tøff debatt i 
akademia, men jeg burde kanskje latt være å bruke ordet «bestillingsverk» om 
jeg hadde vært bevisst nok på hvor sensitivt det er. 

Når Nøland får vite at Anne Borg spurte Norsk Industri-sjef Knut E. Sunde til 
råds før hun sendte debattinnlegget til Dagens Næringsliv, sier han: 

– Det er jo hakket mer interessant enn det som har kommer fram før. Det 
virker som om Anne Borg er opptatt av å tilfredsstille Norsk Industri. Det er 
viktig for henne at Norsk Industri er fornøyd. 

Dette svarer Anne Borg: 

Adresseavisen sendte en rekke spørsmål til Anne Borg mandag kveld. Her er 
svarene: 

– Det kommer fram at du spør Knut Sunde i Norsk Industri om du «gir et 
tydelig nok signal» før du sendte innlegget til DN. Hvorfor spurte du om 
det? 

– I innlegget mitt ønsket jeg å klargjøre at ordbruken og formen i saken i DN 
sto for forskernes regning, og at jeg ønsket et debattklima basert på faglige 
vurderinger og perspektiver. Jeg lurte på om dette kom tydelig frem. 

– Hvorfor var det så viktig å få tilbakemelding fra NHO før du sendte 
innlegget? 



– Norsk Industri reagerte, i likhet med meg, på ordbruken i nyhetssaken i DN. 
Jeg ønsket å informere om hva jeg tok opp i innlegget før det sto på trykk. 
Hensikten med innlegget mitt var å få frem at ordbruken og formen i 
nyhetssaken sto for forskernes regning, og oppfordre til et godt og respektfullt 
debattklima. Jeg ønsket tilbakemelding på om det kom tydelig frem. 

– Du skriver også at du er klar over at du får ytringsfrihetskritikk, men 
at du må tåle det. Kan du si mer om hvordan du tenkte? 

– Diskusjon og debatt er en viktig del av samfunnsoppdraget til NTNU, men 
mange opplever at ytringsklimaet har blitt tøffere. Jeg er oppriktig opptatt av 
å få frem behovet for et godt og respektfullt debattklima i faglige diskusjoner. 
Det var også hovedgrunnen til at jeg skrev innlegget. Så har dette budskapet 
blitt oppfattet som et forsøk på å begrense ytringsfriheten, og i ettertid ser jeg 
at denne debatten er berettiget. Våre forskere kan uttale seg på den måten de 
mener er best, og jeg beklager at jeg kritiserte ordbruken til forskerne. 

– I meldingene, som allerede er publisert i Universitetsavisa, ser det ut 
til at du har diskutert dine ansatte med utenforstående. Hva er din 
kommentar til det? 

– Det har jeg ikke. 

– Du skriver på SMS til Sunde blant annet at du skal følge opp når JN 
kommer fra Dubai. Syns du det er rett å ta dette opp med en ekstern? 

– Jeg så i etterkant at jeg burde kontaktet de to forskerne før innlegget ble 
publisert, og dette var en henvisning til at jeg skulle følge opp med et møte i 
Trondheim. 

– Du skriver også at «han er aktiv på sosiale medier. Akademisk 
ytringsfrihet og forståelsen av denne er en del av utfordringen her i 
tillegg».  Hva mener du med det? 

– Dette var svar på en SMS der Sunde trekker fram Norsk Industris 
etikkregelverk til inspirasjon, som han skriver. Mitt svar er for å presisere at 
en akademisk institusjon ikke kan bruke samme regelverk som Norsk 
Industri. 

– Var det du som først tok kontakt med NHO og Norsk Industri? 

– Etter å ha lest nyhetssaken i DN tok jeg kontakt med Norsk Industri og NHO, 
ved Anniken Haugli. Formålet var å klargjøre at ordbruken og formen i saken i 
DN sto for forskernes regning. 



– Latterliggjør rapporten

Direktør i Norsk Industri Knut Sunde forteller at det var Anne Borg som tok 
kontakt og sendte ham utkastet uten at han ba om det. 

– Jeg gjør ledelsen obs på hva vi ser og hører. Så er det opp til rektor hva hun
gjør. Det har ikke jeg noe med, skriver han i en melding til Adresseavisen.

Knut E. Sunde, direktør i bransje- og industripolitisk avdeling i Norsk Industri FOTO: TONE 
BUENE / NORSK INDUSTRI

– Men temaet startet med at forskeren latterliggjør en rapport fra et anerkjent
konsulentselskap uten at han da satt med rapporten. Og han stempler
oppdragsgiverne, skriver Sunde videre.
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Mehlmå
forklareseg
iStortinget

J ustisminister Emilie EngerMehl (Sp)må
snarest redegjøre forNSM-skandalen i Stor-
tinget. Det ermangeubesvarte spørsmål
knyttet til sakender en offentlig etat har tatt

opp et ulovlig, privat lån.

SofieNystrøm,direktøren forNasjonal sikkerhets-
myndighet (NSM), gikk av på dagen sist fredag da en
ulovlig låneavtale på 200millioner kroner ble kjent.
NSMhar tatt opp et privat lånhosmangemillionær
JohnFredriksens eiendomsselskap. Lånet ble tatt
opp i forbindelsemed leie av lokaler på Fornebu i
Oslo. Lånet gikk til sikkerhetstilpasninger av bygget,
IKT-utstyr ogmøbler.Men lånet er ulovlig. Staten
kan ikke ta oppprivate lån.Det er bare Stortinget
somkangi bevilgninger til statens utgifter. Det
ureglementerte lånet kom for endag daNSMvarslet
at de påneste års statsbudsjett trengte ekstra penger

til å betjene renter og avdrag på
lånet.

Saken er ikke til å tro. Det er
somompolitiet skulle ha tatt
opp et privat lån for å kjøpenye
pc-er, kontorstoler og kaffe-
maskin. Lånet har i tillegg

svært ugunstige betingelser, renten er på skyhøye ti
prosent. Uavhengig om inngåelse av lånekontrakten
beror på kunnskapsmangel eller var en bevisst
omgåelse av loven, nåmåvåre oppspartemidler –
oljepenger – brukes til å innfri lånet på 200millioner
kroner. Penger sompolitikerne aldri har bestemt at
vi skal bruke.

Menhvordankandet ha seg at Justisdepartementet
ikke oppdaget lovbruddet?Her er det ordmot ord
mellomMehl og daværende direktørNystrøm.Ny-
strømhevder departementet ble orientert om leieav-
talenmed såkalt innebygd finansiering.Mehl hevder
avtalen ble forstått somen tilbakebetaling gjennom
husleien, og ikke somet privat lån.De sprikende
tolkningene viser behovet for klargjøring.Hvis
NSM-lånet er så oppsiktsvekkende, hvordankunne
det gå under radaren?Har det skjedd tidligere?Kan
det bety at andre offentlige instanser kanha gjort
noe lignende? Justisministerenhar det politiske
ansvaret for at loven følges ogmå redegjøre for saken
i Stortinget. NSMer en viktig instans somer avhen-
gig av vår tillit. Skandalen svekker dessverre tilliten.

Rentener
dessutenpå
skyhøye ti
prosent

Adresseavisen mener

Detmest søkte navnet i Norge påGoogle i 2023 varReiulf
Steen,melder søketjenesten. Ap-politikeren somspilles av Jan
GunnarRøise i en viss tv-serie påNRK, kom foranbåde Emma
Steinbakken ogAndrewTate.Makta rår, somdet heter.

ÅretsAp-navn
Lilleleder

Rektor Anne Borg på NTNU er i hardt vær etter et leserinnlegg i Dagens Næringsliv der hun kritiserte
ordvalget til to av NTNUs forskere. Foto: KIM NYGÅRD
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Spørsmål om
annonsering

Kundeservice Bli abonnent
Kundesenter: kundeservice@adresseavisen.no
www.kundeservice.adressa.no
Telefon: 464 07200

Åpningstider:
Annonse: mandag- fredag: 09.00-15.00
Abonnement: mandag-fredag: 08.00-16.00

Adresseavisen holder til
i Ferjemannsveien 10 ved Bakke bru.

Adressa Komplett: Papiravis
mandag - lørdag og digital tilgang.
kr 499,- pr. måned.
Adressa Helg + Digital:
Papiravis fredag - lørdag og digital tilgang.
kr 359,- pr. måned.
Adressa Digital: Digital tilgang.
kr 269,- pr. måned .

Adressa Ung:
Digital tilgang* kr. 99 pr. måned.

Adresseavisen hjelper deg gjerne,
og kan tilby alt fra rådgiving og produksjon
til publisering og måling av effekt
- både i egne og eksterne mediekanaler.

Ta gjerne kontakt med oss:
Privat: Tlf. 464 07200
Bedrift: Tlf. 413 94 545
Produksjon: Tlf. 928 37 849

Digital tilgang: Dagens avis i eAdressa
kl. 22.00 kvelden i forveien, tidligere
utgivelser og Pluss-innhold. Kan deles
med inntil tre familiemedlemmer.
*Familiedeling gjelder ikke Adressa Ung

Gå tilwww.kundeservice.adressa.no
for å bli abonnent.

Ingen bindingstid. Du sier selv opp.

RektorAnneBorgpåNTNUhar
skapt sterkt engasjement de siste
dagene.Det begynte – for å si det
enkelt –med endiskusjon for og
mot kjernekraft. Ganske kjapt
ble det en diskusjon omnoe
annet:Har Borg forstått at hun
leder et universitet der
forskerne – innenfor den
akademiske ytringsfrihetens
vide rammer –har full frihet til
si det de vil?
Hun skrev et leserinnlegg i

DagensNæringsliv som tydet på
at svaret på spørsmålet er nei.
Innlegget ga inntrykk av at hun
verken forsto forskernes frihet
eller hva slags rolle enuniversi-
tetsrektor har.

EtterpåharBorg riktignok sagt
unnskyld og beklaget det hun
skrev,men saken ruller videre i
høy fart. Sivert Bjørnstad (Frp)
stiller spørsmål til forsknings-
oghøyere utdanningsminister
Sandra Borch (Sp).Han er
bekymret for at vi får«en
samfunnsdebatt somer smalere,
mindre opplyst, ogmindre
basert på fakta».
Fredag kommer saken opp i et

ekstraordinært styremøte på
NTNU. Foreløpig vet vi ikke om
møtet blir åpent for allmenn-
heten, slikNTNUs styremøter

vanligvis er. Det vil vekke
oppsikt hvis styret lukker
dørene til etmøte somskal
handle omytringsfrihet. Dahar
NTNUet enda større problem
medytringsfriheten enn leser-
innlegget til AnneBorg.

Aksel Tjora er en av de fremste
kritikernehennes.Han er
professor i sosiologi og en av tre
styremedlemmer somrepre-
senterer de vitenskapelig
ansatte. Det var de tre som tok
initiativet til det ekstraordinære
styremøtet.
–Det komsomet stort sjokk,

sier Tjora til Adresseavisen om
hvordanhan reagerte dahan
fikk vite ombakgrunnen for
leserinnlegget.Hanmener
teksten er svært problematisk i
seg selv. I tillegg viste det seg at
AnneBorghadde tett kontakt
medNHOogNorsk Industri før
hun sendte innlegget til Dagens
Næringsliv.

Universitetsavisa har gjengitt
SMS-enemellomBorg, vise-
administrerende direktør
AnnikenHaugli i NHOogKnut
E. Sunde, somer direktør i
Norsk Industris bransje- og
industripolitiske avdeling.
Det somgjør SMS-ene så

pinlige forAnneBorg, er atNHO
ogNorsk Industri er to av opp-
dragsgiverne bak rapporten som

startet alt bråket.

NHO,Norsk Industri og Forny-
barNorge ba analysebyrået
Rystad Energy omåutrede
kjernekraftas framtid i Norge.
Rystad Energy fastslo ganske
tydelig at kjernekraft ikke er
svaret på energibehovet i Norge
de to neste tiåra.
Omtrent samtidig komen

rapport fra to forskere påNTNU,
JonasKristiansenNøland og
MartinNødlandHjelmeland.
Rapportenhaddenøyaktig
samme tittel somanalysen fra
Rystad Energy,«Kjernekraft i
Norge».

Nøland, somer førsteamanuen-
sis i energiomformingpåNTNU,
ogHjelmeland, somer post-
doktor på det sammeområdet,
kom til enhelt annen
konklusjon ennRystad Energy.
Demener fakta taler for at
kjernekraft absolutt har ei
framtid her i landet.
DagensNæringsliv intervjuet

de toNTNU-forskerne.De sa at
«dessverre ser det ut til at
Rystad Energyhar levert et
bestillingsverk».Og at«det er
trist at norsk energipolitikk skal
la seg påvirke av partsinnlegg og
påvirkning kjøpt og betalt» av
oppdragsgiverne.

Ord som«bestillingsverk»,
«partsinnlegg»og«påvirkning
kjøpt og betalt» er sterke saker.
De to forskernehar også delvis
beklaget ordbruken i intervjuet.
Menuttrykkene er trygt innen-
for ytringsfrihetens grenser. Når
forskeremener dette,måde
selvfølgelig få si det i et avis-
intervju.
AnneBorgmente likevel noe

annet, i hvert fall de første to, tre
dagene. Etter tett kontaktmed to
avRysstad Energys oppdrags-
givere refset hunde to
forskerne.Hun skrev at de

brukte karakteristikker hun
somrektor ville ta sterkt avstand
fra.Hunkritiserte dem for«en
retorikk og endiskusjonsform
jeg ikke kan stå inne for som
rektor vedNTNU».

Men skal en rektor«stå inne
for»det forskere sier i
samfunnsdebatten?Nei. En
rektor skal la forskere si det de
mener.
Rektorenkan selvfølgelig

være uenig i en del av det
forskere sier,mendet hører
ingen steder hjemmeå rykkeut
og korrigere ordvalget deres.

Mange, også utenforNTNU,
reagerte sterkt på leserinnlegget.
«Hun tråkket ordentlig i
salaten», skrevAftenpostenpå
lederplass. Endamer sviende er
kritikken fraAnineKierulf i et
intervjumedUniversitetsavisa.
HunmenerAnneBorg«ikke
har tenkt over eller forstått helt
hva et universitet er».
Kierulf er ekspert på ytrings-

frihet og førsteamanuensis ved
Institutt for offentlig rett ved
Universitetet iOslo.Hun ledet
dessuten arbeidetmed
rapporten omakademisk
ytringsfrihet somkom i fjor.
Borg viste til denne rapporten

dahun i leserinnlegget etterlyste
«en sunnytringskultur».
Kierulfmente hunburde lese
nøyere.

Kanskje gjordeAnneBorg det.
Fredag sa hun i hvert fall til
Khrono at«jeg har reflektert og
ser at debatten somkom i etter-
kant av innleggetmitt er helt
berettiget».Hunbeklaget at
hunkritiserte forskernes
ordbruk og tilføyde at de er i sin
fulle rett til å si hva demener.
HvisNTNUs styre åpner

dørenenår de diskuterer saken
fredag, får vi vite omunn-
skyldningenhjalp.

Hunangreroghar sagtunnskyld.NTNU-rektoren fikk likevel endypripe
i lakkendahunkjeftetpå to forskerepåGløshaugen.

Hun sa unnskyld,
men vil det hjelpe?

«Detvilvekke
oppsikthvis styret
lukkerdørene til et
møte somskal
handle om
ytringsfrihet.»

Kommentar

Trygve Lundemo
Kommentator
trygve.lundemo@
adresseavisen.no
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NTNU-rektorAnneBorggikk
ut iDNmedkritikkav to
NTNU-forskere, etter at
forskernehaddekritisert en
RystadEnergy-rapport om
atomkraft.
NTNU-forskerne Jonas Kristian-
sen Nøland og Martin Nødland
Hjelmeland mente rapporten
framsto som et bestillingsverk
og et «partsinnlegg og
påvirkning kjøpt og betalt» av
Norsk Industri, NHO og
FornybarNorge.
I sitt innlegg skriver Borg at

NTNU-forskerne «har en
retorikk og en diskusjonsform
jeg ikke kan stå inne for som
rektor vedNTNU».
I etterkant har Universitets-

avisa avslørt at Borg hadde
utstrakt telefon og sms-kontakt
med ledelsen iNorsk Industri før
hun sendte innlegget.

«Akademiskytringsfrihet»
I en dialogmellom Borg og Knut
E. Sunde, direktør for bransje-
og industripolitisk avdeling i
Norsk Industri, skal Borg ha fått
påstander fra Sunde om at for-

skernedrevmedagitasjon. Ifølge
Universitetsavisa som har fått
innsyn i dialogen skal Borg ha
svart at «akademisk ytrings-
frihet og forståelsen av denne er
endel av utfordringen…»
AnneBorghar sagt at hun ikke

ble påvirket av NHO, selv om
hun hadde kontaktmed dem før
leserinnlegget. Hun har også
sagt offentlig unnskyld til
forskerne.
– Jeg beklager at jeg kritiserte

forskernes ordbruk. De er i sin
fulle rett til å si hva de mener,
uttalte Borg til Khrono.no
Saken skal diskuteres på et

ekstraordinært styremøte fredag
15. desember, bekrefter styre-
leder Remi Eriksen til Adresse-
avisen.

Statsrådenmåsvare
Nå blir saken også tatt opp i

Stortinget.
Sivert Bjørn-

stad (Frp) krever
nå svar fra stats-
råd for høyere
utdanning Sand-
ra Borch.
Er statsråden

bekymret for
den akademiske
friheten, og

særlig ytringsfriheten til
forskere, sett i lys av den siste
saken ved NTNU?, spør Bjørn-
stad i et skriftlig spørsmål til
statsråden.
Sivert Bjørnstad viser til Borgs

reaksjon mot forskerne og
samarbeidetmedNHOomhvor-
danBorgs innlegg ble utformet.
«Rektor Borg har i etterkant

beklaget innlegget,men flere in-
nen akademia har uttrykt en be-
kymring for at ytringsrommet til
akademikere har blitt snevret
inn som følge av det.
Hvis dette stemmer står vi i

fare for å få en samfunnsdebatt
som er smalere, mindre opplyst,
og mindre basert på fakta. Det
vil være en svært uheldig
utvikling, både for akademiske

tilsatte ved
universiteter og
høyskoler, men
også for stor-
samfunnet som
helhet», skriver
Bjørnstad.
– Den akade-

miske ytrings-
friheten er vik-

tig, og ytringsfriheten til forsk-
ere er ekstremt viktig, sier
forsknings- og høyere utdan-
ningsminister Sandra Borch (Sp)
til Adresseavisenmandag.

Fortvilte forskere
De to forskerne er svært kritiske
til håndteringen fra rektoren.
– Hun burde forsvare vår

posisjon til å ytre oss, ikke dolke
oss i ryggen. Vi gikk inn i en
veldig kontroversiell debatt med
mektige, pengesterke interesser,
og det er da vi virkelig trenger
støtte fra rektor, uttalte NTNU-
forsker Jonas Nødland til
Universitetsavisa i helga.
Styremedlemmene i NTNU

som representerer de vitenska-
pelig ansatte har reagert sterkt
på Borgs kritikk og samarbeidet
medbransjeaktørene.
– Jeg er svært overrasket over

rektor Anne Borgs involvering i
ansatte Nøland og Hjelmeland
sin offentlige kritikk av
rapporten om kjernekraft fra
Rystad Energy, skrev NTNU-
styremedlem Axel Tjora i et
innlegg iUniversitetsavisa.

Aftenposten går hardt ut mot
Anne Borgs håndtering av saken
i en lederartikkel søndag. Avisen
mener håndteringen vitner om
«en manglende forståelse for
både hva et universitet er og hva
frie forskere er. Det er ganske
urovekkende for enuniversitets-
rektor.»

–Ytringsfriheten
er ekstremtviktig
– Ytringsfriheten til forskere er
ekstremt viktig, sier forsknings-
og høyere utdanningsminister
SandraBorch (Sp) tilAdresseavi-
sen, men hun vil ikke si noe om
dagens betente spørsmål om
ytringsfrihet for forskere på
NTNU.
– Nå er det ikkemin oppgave å

komme med meninger om
enkelte institusjoner eller
enkelte ledere.
Mandag brukte Borch hele

dagen på besøk hos Sintef og
NTNU for å møte forskere og
studenter.
–Vi styrker ogsåvernet forden

akademiske ytringsfriheten i
den nye universitets- og høy-
skoleloven som skal behandles i
Stortinget like over jul, legger
statsråden til.
– Betyr det at forskere også

skal kunne komme med
karakteristikker av en rapport
for eksempel?
– Den forskerfriheten vi er så

heldig åha iNorge, har værtmed
på åutvikle prosjekter, løsninger
på utfordringer vi får om fem år,
om ti år. Den akademiske frihe-
ten er viktig for nettopp å bruke
fri forskning til ting du og jeg
ikkehar tenkt på, svarer hun.
STIANWALLUM98283751
stian.wallum@adresseavisen.no

AAGOTOPHEIM99542014
aagot.opheim@adresseavisen.no

Fredagerdetekstraordinært
styremøte iNTNU.Eneste saker rektor
AnneBorgskritikkavto
NTNU-forskere–ogBorgs
kommunikasjonmedNHOi forkantav
kritikken.Stortingsrepresentanter
bekymret forytringsfriheten.

Rektor Anne Borg er i hardt vær etter å ha kritisert egne ansatte. Foto: MORTEN ANTONSEN

»Trondheim

Ytringsfrihet NTNU-forskerne Martin Nødland Hjelmeland og Jonas Nøland.
Foto: NTNU

Storm mot NTNU-rektoren

Nåblir
saken
tatt opp i
Stortinget

Sandra Borch
Sivert
Bjørnstad



▼ ANNONSE

Fikk sjokk da han leste at NTNU-rektoren hadde
samarbeidet med NHO
Styremedlem i NTNU Aksel Tjora krevde ekstraordinært styremøte etter rektor Anne
Borgs kritikk av egne forskere. Så kom opplysningen om at Borg hadde kommunisert med
NHO om kritikken. - Et stort sjokk.
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Professor i sosiologi Aksel Tjora kalte inn til styremøte i NTNU. FOTO: ESPEN BAKKEN
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NTNU-rektor Anne Borg gikk ut i DN med kritikk av to NTNU-forskere, etter at forskerne

hadde kritisert en Rystad Energy-rapport om atomkraft.

NTNU-forskerne Jonas Kristiansen Nøland og Martin Nødland Hjelmeland mente rapporten

framsto som et bestillingsverk og et «partsinnlegg og påvirkning kjøpt og betalt» av Norsk

Industri, NHO og Fornybar Norge.

A RT I K K E L E N  F O RT S E T T E R  U N D E R  A N N O N S E N

https://www.adressa.no/av/stian-wallum
tel:98283751
https://www.dn.no/innlegg/ntnu/kjernekraft/rystad-energi/det-gronne-skiftet-er-tjent-med-en-sunn-ytringskultur/2-1-1564918
https://www.dn.no/energi/to-rapporter-om-kjernekraft-i-norge-med-stikk-motsatt-konklusjon/2-1-1560701


– Alvorlig

– Gjorde saken enda mye verre

I sitt innlegg skriver Borg at NTNU-forskerne «har en retorikk og en diskusjonsform jeg

ikke kan stå inne for som rektor ved NTNU».

I etterkant har Universitetsavisa avslørt at Borg hadde utstrakt telefon og sms-kontakt
med ledelsen i Norsk Industri før hun sendte innlegget.

LES OGSÅ: Storm mot NTNU-rektoren: Nå blir saken tatt opp i
Stortinget

Ansattrepresentant i styret, NTNU-professor Axel Tjora, har reagert sterkt på det som har

kommet fram.

– Det er alvorlig at rektor har valgt å følge og respondere på kritikk fra industrien mer enn å

stå opp for ansatte i en slik sak. Man kan godt synes at en kritikk er i kvasseste laget, men

det som ble ytret her er helt innenfor ytringsfriheten. Derfor bør en NTNU-leder heller

støtte kritikk framfor å forsøke å disiplinere den. Det finnes mange som er forsiktige fordi

man er redd for ulike typer sanksjoner, og da er det avgjørende at lederne understøtter

friheten til å uttale seg.

I SMS-kommunikasjonen mellom Borg og direktør Sunde i Norsk Industri skriver Borg:

«akademisk ytringsfrihet og forståelsen av denne er en del av utfordringen...»

- Hvordan tolker du det utsagnet fra Anne Borg i sms til Norsk Industri?

– Det er et veldig underlig utsagn. Og det vil jeg stille spørsmål om i styremøtet. Det kan

tolkes på ulikt vis. Om hun mente at noen tror de har mer frihet enn de egentlig har, så er

det veldig alvorlig.

https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg/direktor-i-norsk-industri-fikk-lese-gjennom-borgs-ytring-for-den-gikk-til-dn/393916
https://www.adressa.no/nyheter/innenriks/i/kEngLL/storm-mot-ntnu-rektoren-naa-blir-saken-tatt-opp-i-stortinget


– Bør avholdes så fort som mulig

– Burde lært opp NHO

– Hva tenkte du da det kom fram at rektoren og NHO-topper hadde kommunikasjon før
leserinnlegget fra Borg?

– Det kom som et stort sjokk. Rektor har ingen ting med å «å stå inne for» NTNU-forskeres

utsagn. Etterpå kom det fram at hun hadde intern dialog med industrien. Det gjorde saken

enda mye verre.

Anne Borg har sagt at hun ikke ble påvirket av NHO, selv om hun hadde kontakt med dem
før leserinnlegget. Hun har også sagt o�entlig unnskyld til forskerne.

I et nytt leserinnlegg i Dagens Næringsliv understreker Borg selvkritikken.

Før helga tok styremedlemmene Tjora, Ingrid B. Utne og Bjørn Helge Skallerud et uvanlig

grep. De kalte inn til ekstraordinært styremøte.

– Denne saken er så viktig at den må opp i styret. Det er ikke alle i styret som følger dette så

tett som oss vitenskapelig ansatte-styremedlemmer og det er fint om hele styret kan

diskutere sakene.

– Hva vil dere diskutere med styret?

– I innkalling skrev vi at på bakgrunn av Anne Borgs kommunikasjon o�entlig og med

aktørene i industrien som berører to av vår ansatte innkaller vi herved til styremøte som bør

holdes så fort som mulig.

– Var det kommunikasjonen med NHO-toppene som gjorde at dere krevde styremøte?

– Nei. Innblandingen i seg selv er grunn nok.

Tjora mener kommunikasjonen som har kommet fram fra Norsk Industri tyder på at de har

misforstått. Universitetsavisas dokumentasjon viser at Sunde blant annet skriver til Borg at:

https://www.khrono.no/anne-borg-sier-unnskyld-til-forskerne-styreleder-vil-ha-ekstraordinaert-styremote/832098
https://www.dn.no/innlegg/forskning/forskningsetikk/ntnu/ntnus-forskere-har-full-ytringsfrihet/2-1-1568808


Ny type ledere

«Nå ser vi frem til at dere går ut og kommenterer dette, ellers må vi etterlyse ledelsen».

– I bedriftsorganisasjoner er det sedvane at det er leder som uttaler seg om noe som har med

organisasjonen å gjøre. Problemet er at aktørene ikke skjønner at et Universitet er en helt

annen organisasjon, hvor den enkelte forsker uttaler seg uavhengig. Det kunne vært en

anledning for Borg å drive voksenopplæring og sjekket om det var noen voksne hjemme i

NHO og Norsk Industri. Det er det som er litt kritisk her. «Her må NTNU komme på banen»

er jo en misforståelse når det er to forskere og ikke NTNU som uttaler seg. Dette kunne hun

ryddet av veien.

Tjora sier det lenge har vært en bekymring i akademiske miljøer for at forskernes frihet skal

innskrenkes.

– Mine kolleger rundt omkring tar kontakt fordi vår rektor har vist alvorlig tegn på dårlig

rolleforståelse. Mange ser det i sammenheng med en generell utvikling i akademia. De siste

20 årene har vi fått ansattw ledere på alle nivåer. Tidligere var ledere på universitet valgte

ledere – de var mer som tillitsvalgte. Nå er det ansatt profesjonelle ledere og det kan i verste

fall føre til mer industri-aktige lederroller. Den bekymringen er nok en grunn til de

voldsomme reaksjonene denne saken har fått.

Professor Jon Olaf Olaussen ved NTNU Handelshøyskolen mener at Anne Borg må gå av,

skriver Universitetsavisa.

På Facebook skrev Olaussen at «Vi har en rektor med helt feil ryggmargsreflekser, et knust

akademisk kompass og et kart hun har ødelagt selv. Rektor er på feil kurs. Uten kart og med

knust kompass er det ikke mulig å hente seg inn. Borg må gå.»

Han mener styret må vurdere om de har tillit til Borg.

– Har dere ansatte-representantene diskutert om dere har tillit til Borg?

– Vi har ikke hatt dialog om det, men det vil nok være et viktig tema i styremøtet.

https://www.universitetsavisa.no/akademisk-ytringsfrihet-anne-borg-jon-olaf-olaussen/anne-borg-ma-ga/394069
https://www.facebook.com/jon.olaussen/posts/pfbid037M5zauEDPATC6LAGA8yyJeyzte97sSmAUhzWuQi3W8KzUC319K7BagfQbi6C4pLcl
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